
 شهرام جزایری که افزون بر یکسال است از زندان آزاد شده می گوید 
تنها مدیری در سراسر دنیاست که از بالاترین مرجع قضایی کشورش 
یعنی دیوان عالی کشور، حکم خوش حسابی گرفته اما این روزها مفلس 

فی امان الله است و مقدار محدودی درآمد دارد.
شهرام  با  تسنیم  خبرگزاری  تفصیلی  گفت وگوی  نخست  بخش 
جزایری، 24 مهر ماه منتشر شد که بیشتر به ایام حضور او در زندان 
ایام حبس اختصاص داشت و نظرات جزایری درباره  و نحوه گذران 

وضعیت اقتصادی این روزهای کشور را شامل می شد. شهرام جزایری 
در ادامه گفت وگوی خود به مسائلی از جمله نحوه برخورد مردم، نظرش 
درباره مه آفرید امیر خسروی و بابک زنجانی، ماجرای مشاوره دادن به 
مهدی هاشمی قبل از رفتن به زندان، پخش شدن علنی محاکماتش و ... 

پرداخته که به شرح ذیل است. 
در 13 سالی که زندان بودید و چه در حال حاضر، شده انگ مجرم 

بودن و زندانی بودن، مانع کارتان شود؟ ...

گفتگویی خواندی با میلیاردی که بیش از یک دهه را در زندان گذراند؛

چرا شهرام جزایری اعدام نشد؟
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رئیس مجلس از خلف وعده های دلواپسان می گوید

ناگفته های لاریجانی 
از جلسه تصویب برجام

رئیس مجلس شورای اسلامی طرح برجام را هماهنگ شده در کلان کشور دانست و گفت: من در رسیدگی به پرونده هسته 
ای دخالتی ندارم. این پرونده، پرونده رهبر معظم انقلاب است. 

علی لاریجانی روز یکشنبه پس از سخنرانی در همایش امر به معروف و نهی از منکر که در سالن برج میلاد برگزار شد، این 
مطلب را در پاسخ به اعتراض یکی از شرکت کنندگان در همایش امر به معروف و نهی از منکر درباره نحوه رسیدگی مجلس 

به طرح اجرای برجام بیان کرد.
وی افزود: این پرونده برای من نفع شخصی ندارد. البته بنده از مسائل هسته ای کم اطلاع نیستم و بر اساس وظایفی که 

دارم عمل کرده ام...

در جلسه ستاد تسهیل و رفع موارد تولید عنوان شد:

گلایه استاندار از بانک های خصوصی

ویژه ماه محرم و صفر صورت می گیرد؛

توزیع ۶۰۰ تن برنج بین هیئت های مذهبی قم 

مدیر کل تامین اجتماعی استان خبر داد:

بدهی 2200 میلیاردی کارفرمایان 
به تامین اجتماعی

 الزام ویزا و گذرنامه برای زوار اربعین 

مدیر کل تامین اجتماعی استان قم از بدهی 2 هزار و 200 میلیارد 
ریالی کارفرمایان به تامین اجتماعی استان خبر داد. 

سید مجتبی موسوی شنبه شب در سومین جلسه کارگروه تسهیل 
و رفع موانع تولید در سالن جواد الائمه )ع( استانداری قم با بیان اینکه 
بازنشسته شدن پیش از موعد مقرر کارگران بار مالی سنگینی را بر 

دوش تامین اجتماعی می گذارد، تصریح کرد: در حال حاضر بیش از 
یک هزار و 200 کارگر بیش از موعد مقرر بازنشسته شده در استان 
وجود دارد که این تعداد تنها با 10 سال سابقه به ازای 30 روز در ماه از 
تامین اجتماعی بازنشستگی دریافت می کنند. وی  با اشاره به بدهی 2 

هزار و 200 میلیارد ریالی که بابت حق بیمه ...
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می گویند شما قمی ها
 پدر ما را درآورده اید!

روزنامه

رئیس جمهوری موفقیت در مذاکرات هسته ای را به دلیل استفاده از بهترین و اندیشمندترین مذاکره کنندگان 
سیاسی،حقوقی، فنی و اقتصادی دانست و گفت: فرهنگ انقلاب به معنای زبان اعتراض، درشت گویی و شعار نیست.

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح یکشنبه در نخستین نشست هم اندیشی فعالان اقتصاد دانش 
بنیان و نوآوری که در سالن اجلاس سران برگزار شد، این مطلب را بیان کرد.

وی با بیان اینکه جامعه دانش بنیان، جامعه ای است که علم احترام خود را دارد و مدیریت، حرکت و سخن 
گفتنش پشتوانه علمی داشته باشد، افزود: هرکجا از علم و دانش استفاده کردیم، حتی در ترویج دین، اگر از علم و 
دانش استفاده کردیم و قول ما قول سدید بود و سخن محکم و استوار گفتیم، آنگاه موفق خواهیم بود. روحانی ادامه 
داد: هرجا مدیریتی در چارچوب دانش بود، درست حرکت کردیم و هر کجا مبنای تصمیم گیری ما در پایه علمی بود، 

توانستیم موفق باشیم؛ و هر کجا با احساسات، شعار و رقابت های ناسالم حرکت کردیم، موفق نشدیم.
رئیس جمهوری تاکید کرد:هیچ ملتی به قدرت، ثروت و پیشرفت نرسید مگر در سایه پیشرفت علم و دانش و 
فناوری. امروز پایه اصلی قدرت ملی و ثروت ملی دانش است، حتی اگر می خواهیم امنیت ملی را هم حفظ کنیم، 
پایه آن دانش است. روحانی با بیان این که اگر می خواهیم با دنیا حرف بزنیم و تعامل کنیم نیز پایه آن دانش است، 
اضافه کرد: اگر در یک مذاکرات سرنوشت ساز تاریخی در برابر 6 قدرت دنیا بنشینیم، حرف بزینم و موفق شویم پایه 
آن دانش بود، اثر دانشگاه ها، اساتید و بزرگان بود. وی یادآور شد: اگر بهترین و اندیشمندترین مذاکره کننده در بخش 
سیاسی، فنی و اقتصادی را به کار نمی گرفتیم، قطعا ما در مذاکرات موفق نمی شدیم. البته در کنار این علم و دانش، 

ایستادگی، مقاومت و شهامت یعنی فرهنگ ایرانی انقلابی هم اهمیت داشت...

 در نخستین نشست هم اندیشی فعالان اقتصاد دانش بنیان

روحانی:فرهنگ انقلاب به معنای درشت گویی و شعار نیست
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سرمقاله :  عبدالله باقری

1. تصور غالب در میان اهل فکر 
عزاداری های  میان  است که  این 
سنتی و قرائت روح بخش سیاسی 
از عاشورا، فاصله وجود دارد. آیا این 
تصور، درست و نزدیک به واقعیت 
سال های  در  به خصوص  است؟ 
اخیر، با گرایش های جدیدی که در 

شیوه های عزاداری پدید آمده و ...

محرم، ما، مداحان 
و حقیقت!

محمدرضا اسماعیلی مقدم نماینده اسبق قم در مجلس در گفت وگو با »ایمان«:

 بله قربان گوهایی هستند که منفذها را خوب می شناسند

 دهه هفتاد فریاد زدیم، باغ های داخل قم را رها کنید

 کدام خیابان، کدام باغ، کدام فضای سبز؟

 این گونه جلو برویم از قم چه می ماند؟

 نمی خواهند مهاجرت در قم قانونمند شود

 مؤلفه هایی که قم را قم کرده بود چیست؟

 کاش درد همه درد همه بود!
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محرم، ما، مداحان 
و حقیقت!

1. تصور غالب در میان اهل فکر این است که میان 
عزاداری های سنتی و قرائت روح بخش سیاسی از عاشورا، 
فاصله وجود دارد. آیا این تصور، درست و نزدیک به واقعیت 

است؟ به خصوص در سال های اخیر، با گرایش های جدیدی که در شیوه های عزاداری پدید 
آمده و بعضاً رگه های عوام گرایی یا اقتدارگرایی در آن دیده می شود، این دغدغه که تلقی های 

ظلم ستیزانه از عاشورا کمرنگ شده باشد، بیشتر مطرح شده است.
واقعیت این است که قرائت های مختلفی از قیام حسینی وجود دارد. برخی ماجرای امام 
حسین )ع( را یکسره خون و برخی یکسره شمشیر می بینند. برخی از آن مظلومیت را و برخی 
مبارزه را می فهمند؛ اما هیچ یک از قرائت های مختلف ممکن از عاشورا و کربلا، در همچنان 
زنده بودن این امر تردید ندارند. چه آن ها که به جاوید بودن شهید کربلا توجه می کنند و چه 
آن ها که آگاه بودن او را فرض می گیرند، چه آن ها که با زبان مرثیه از امام حسین )ع( سخن 
می گویند و چه آن ها که با زبان حماسه راه او را بازگو می کنند و چه آن ها که الهام عاشورا را 
در سوگ و غم می بینند یا آن ها که در آن اسوه و راهنمای عمل جست وجو می کنند؛ همه در 

اهمیت و ادامه حیات این نهاد در جامعه ایرانی متفق القول اند.
بااین حال، محرم و عاشورا همچنان که محرک و نیروبخش بوده، می تواند مخدر یا حتی 
مخرب هم باشد؛ می تواند جهت گیری آن به جای هدف قرار دادن یزید و یزیدیان، بر سر و 
سینه کوفتن زینبیان و حسینیان باشد و یا به فراموشی سپردنی که مقابله با آن، هم وغم اصلی 

حضرت زینب )س( بود.
شاید هم بتوان حتی فرض گرفت که اساساً عزاداری های به شیوه ی سنتی، جز این نبوده 
و در طول تاریخ هم جز در موارد استثنا، با تمکین به ظلم یا لااقل سکوت و همراهی با آن 

همنوایی داشته است.
اگر چنین بوده و یا باشد پس مداحی امروزه ازنظر شکل و محتوا کدام مسیر را طی 
می کند؟ خود قهرمانی؟ همنوایی با مصیبت و غم سرایی و یا حماسه سازی و جذب بدنه های 
اجتماعی؟ به راستی مداحی و یا شعر نویسی این دهه چه چیز را دنبال می کند و آیا به رسالت 

حقیقی زیستی حسینی وار و هدف والای آن امام همام کمکی کرده است؟
مداحان درگذشته بیشتر نقل مظلومیت و ظلم ستیزی و آزادگی ها را از روی معرفت و 
تکلیف داشته اند و امروز جز افزایش ریتمیک شعرها و نواها و رقابتی کاذب با دریافت های 
غیرمتعارف، مدح معصومین یک تکلیف است یا شغلی در هم خانوادگی های هنرمندی های 

دنیای رسانه ای امروزی؟
2. متأسفانه در میان مردم بعضاً در پدیده های اجتماعی و حتی دینی گاه حاشیه بر متن 
غلبه می کند. این امر مذموم و عوام گرایی در حوزه ورزش و حوادث پیرامونی آن و یا در اقدامات 
سیاسی و اجرایی تصمیمات مسئولین اجرایی به وضوح دیده می شود و همین باعث عدم 

تسریع در رشد و توسعه و عقلانیت در تصمیم سازی و اجرا می شود و بارها نیز شده است.
اما در حوزه دین و باورهای دینی مردم، باید بسیار مراقبه کرد تا حاشیه بر متن غلبه نکند 
که گناهی نابخشودنی است و دیگر نمی توان دوباره به عقب بازگشت و از نوساخت که گاه 
دکانی می شود برای کاسبانی که از هر رهگذری به دنبال اخذ هویت، شهرت، ثروت، محبوبیت 

وووو هستند.
در متن، محرم و حوادث این ماه درس های بزرگی برای اهل اندیشه و برای سعادت یک 
ملت و دولت می باشد. برای نمونه ملاحظه کنید دو قسمت از فرازهای صحبت های امام 

حسین )ع( قبل از قیام در نامه نگاری های معروفشان:
الف: الا ترون ان الحق لا یعمل به و المنکر یعمل به؟ آیا نمی بینید که به حق عمل نمی شود 

و این زشتی است که دائم بدان عمل می گردد؟
ب: انما خرجت لطلب الاصلاح فی امت جدی رسول الله، من برای درست کردن )اصلاح( 

امت رسول الله قیام کرده ام….
به راستی عمل به اولی توسط مردم )امربه معروف و نهی از منکر( و دومی برای متولیان 
مناصب خدمت و دولتمردان به تنهایی راه سعادت و رشد یک ملت را به همراه خواهد آورد... 
این طور نیست آیا؟ اگر نیست پس فرمایش گران قدری را دریابید که: اگر دین نداریم، لااقل 

آزاده مرد باشیم.
3. آنچه آموختنی است زیست حسینی است که موجب می شود مردم تغییری کنند و 

این تغییر عبارت است از:
• خوش اخلاقی: ایشان شهرت به اخلاق نیک مثل رسول الله )ص( دارند

• مردمی: ایشان به خیلی از مردم در فقر و سختی و نیازمندی کمک های بزرگ کردند
• اهل تقوی و دعا و مراقبت از دردهای مردم: ایشان آدمی بودند که خیرشان به مردم 

می رسید و مردم از شرش در امان بودند
• ظلم ستیزی: حسین بن علی هرگز اهل معامله با زورگویان نبود و اهل معامله سر منافع 
مردم به خاطر منافع خویش نبود. او هرگز با بنی امیه به مصالحه نپرداخت تا سنت امیرالمؤمنین 

در دفاع از اسلام را پاسداری کند.

مدیر صنایع کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان:

مشاغل کوچک روستایی در بخش های قم 
اولویت بندی شد

مدیر صنایع کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: طرح های تسهیلاتی 
متقاضیان پشتیبان مشاغل کوچک روستایی مستقر در بخش ها و روستاهای استان اولویت 

بندی شد.
وحید وزیری راد با اشاره به اینکه اولویت بندی صورت گرفته بر اساس مزیت های نسبی 
هر بخش می باشد، اظهار داشت: با توجه به ظرفیت های موجود در بخش خلجستان برای 
این بخش انواع مربا، مارمالاد و ژله، بسته بندی انواع دم نوش گیاهی و میوه ای، بسته بندی 
خشکبار، انواع میوه خشک فرآوری شده، شرب از گیاهان، انواع ترشی، فرآوری عسل طبیعی، 

بسته بندی انواع گیاهان دارویی و انواع عرقیات گیاهی در نظر گرفته شده است.
وی با اشاره به ظرفیت ها و مزیت های نسبی بخش جعفرآباد برای طرح های تسهیلاتی 
مشاغل کوچک روستایی، افزود: گوشت گوسفند تازه بسته بندی شده، گوشت گاو تازه بسته 
بندی شده، بسته بندی تخم مرغ و ورمی کمپوست حیوانی به عنوان اولویت های این بخش 
اعلام شده است. وزیری راد به اولویت بخشی صورت گرفته در بخش کهک نیز اشاره کرد و 
بیان داشت: انواع میوه خشک فرآوری شده، بسته بندی انواع گیاهان دارویی، فرآوری عسل 
طبیعی و انواع عرقیات گیاهی از جمله مواردی است که با توجه به ظرفیت ها و مزیت های 
نسبی این طرح در اولویت طرح های تسهیلاتی متقاضیان پشتیبان مشاغل کوچک روستایی 
قرار گرفته است. مدیر صنایع کشاورزی استان در ادامه سخنان خود تصریح کرد: بسته بندی 
خشکبار، سبزیجات و صیفی جات خشک شده و ورمی کمپوست حیوانی نیز به عنوان اولویت 

طرح های تسهیلات مشاغل کوچک روستایی در بخش مرکزی معرفی شده اند.
وی اولویت بخشی صورت گرفته به طرح های تسهیلاتی متقاضیان پشتیبان مشاغل 
کوچک روستایی در بخش سلفچگان را نیز مورد اشاره قرار داد و گفت: انواع شور و ترشیجات 
غیر کنسروی از جمله میوه ها و سبزیجات محافظت شده در سرکه و آب نمک، سبزیجات و 
صیفی جات خشک شده، کنسانتره انار، بسته بندی انواع گیاهان دارویی، بسته بندی تخم مرغ 

و انواع کنسانتره میوه به عنوان اولویت های این بخش اعلام شده است.

ویژه ماه محرم و صفر؛

۶00 تن برنج بین هیئت های مذهبی قم 
توزیع می شود

مدیر تنظیم بازار محصولات و نهاده های کشاورزی استان قم از سهمیه 600 تنی برنج این 
استان جهت توزیع بین هیئت های مذهبی خبر داد. 

علی اصغر همت با اشاره به کالاهای تعیین شده برای توزیع بین هیئت مذهبی عنوان کرد: 
برنج، گوشت قرمز، مرغ و شکر جزو اقلامی است که بین هیئت های مذهبی توزیع می شود.

مدیر تنظیم بازار محصولات و نهاده های کشاورزی استان قم با اشاره به اینکه هیئت های 
مذهبی برای دریافت سهمیه باید با اداره کل تبلیغات اسلامی استان هماهنگی کنند بیان 
کرد: 600 تن برنج و 1۵0 تن شکر به عنوان سهمیه برای استان قم تعیین  شده است. وی با 
بیان اینکه مرغ منجمد و گوشت منجمد برزیلی نیز به میزان لازم و بدون سهمیه بندی است، 
ادامه داد: برنج از نوع اروگوئه هر کیلو 2۵00 تومان، شکر 2220 تومان و مرغ باقیمت ۵100 
تومان توزیع می شود. مدیر تنظیم بازار محصولات و نهاده های کشاورزی استان قم ابراز داشت: 

گوشت منجمد نیز با دو قیمت هر کیلو 23 هزار تومان و 20 هزار و ۵00 تومان است.
وی بیان کرد: هیئت های مذهبی بعد از هماهنگی های لازم برای دریافت سهمیه ها 
می توانند برای دریافت شکر و برنج به آدرس بلوار 1۵ خرداد، نبش کوچه 2 فروشگاه تعاونی 
مصرف سازمان صنعت معدن و تجارت و همچنین برای دریافت گوشت و مرغ منجمد به 

آدرس خیابان ساحلی نبش کوچه 23 انبار فروشگاه فرهنگیان استان مراجعه کنند.

مدیرکل روابط عمومی استانداری قم  خبرداد:

افتتاح 19 پروژه عمرانی سفر رهبری به قم
مدیرکل روابط عمومی استانداری قم از افتتاح 19 پروژه عمرانی مصوب سفر مقام معظم 

رهبری به قم در جلسه شورای اداری استان خبر داد.
سید رضا طباطبایی با گرامیداشت پنجمین سالگرد سفر تاریخی رهبر معظم انقلاب به 
استان قم اظهار کرد: به همین مناسبت مراسم افتتاح رسمی 19 پروژه عمرانی مصوب این 
سفر پر خیر و برکت در جلسه 27 مهرماه شورای اداری استان با حضور استاندار قم و مسؤلان 
استان برگزار می شود. وی با اشاره به این که این تعداد پروژه ها در 6 ماهه نخست امسال 
تکمیل و آماده بهره برداری شده اند، تصریح کرد: برای اجرا و آماده سازی این پروژه ها، بیش از 
670 میلیارد ریال اعتبارهزینه شده است. طباطبایی به عناوین این پروژه ها اشاره کرد و افزود: 
پروژه 2۵0 واحدی مسکن محرومین ، 11 پروژه آموزشی، فرهنگی، بهسازی راه روستایی، 
آبرسانی به سلفچگان، ساماندهی، بهسازی و روشنایی معابر پردیسان و تکمیل ساختمان 
مونیتورینگ و مدیریت بحران فرماندهی نیروی انتظامی استان قم، مهم ترین پروژه های 

افتتاحی در سالروز سفر مقام معظم رهبری می باشند.

اخبار
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم  تشریح کرد:

جزئیات کشف30 کیلوگرم تریاک
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم از کشف30کیلوگرم 

تریاک در این استان خبر داد.
سرهنگ غلام عباس بلفکه در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:مأموران 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم در جاده قدیم قم-کاشان به یک دستگاه خودروی 

سمند مشکوک و آن را متوقف کردند. 
به گفته وی در ادامه طی بازرسی از صندوق عقب خودرو مذکور حدود30کیلوگرم 
تریاک در قالب 3 بسته باندرول شده کشف شد. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر 
فرماندهی انتظامی استان افزود:در این رابطه راننده و سرنشین خودرو سمند دستگیر و 
تلاش جهت شناسایی سایر همدستان احتمالی متهمان همچنان ادامه دارد. سرهنگ 
بلفکه گفت:متهمان در نهایت پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضایی استان شدند.

رئیس پلیس راه استان قم:

بی احتیاطی جان راننده  وانت را گرفت
رئیس پلیس راه استان قم از وقوع یک فقره تصادف در محور قم-جعفریه خبر داد و 

گفت:بر اثر این حادثه راننده یک دستگاه وانت پیکان در دم فوت کرد.
سرهنگ"اردشیرجمشیدی راد در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:یک 
دستگاه وانت پیکان که در محور قم-جعفریه و از مسیر فرعی به اصلی در حرکت بود به علت 

عدم رعایت حق تقدم با یک دستگاه کامیون برخورد کرد.
به گفته وی بر اثر این حادثه راننده وانت پیکان در دم فوت و به علت شدت حادثه پس 

ازساعتی تلاش مردم از خودرو خارج شد.
رئیس پلیس راه استان قم با اشاره به اینکه در زمان بارندگی حین رانندگی دید محدود 
می شود، به رانندگان توصیه کرد:با توجه به شروع بارندگی با احتیاط کامل و رعایت سرعت 

مطمئنه رانندگی کنند تا شاهد حوادث دلخراش نباشیم.

در جاده اراک :

واژگونی مینی بوس 8 مجروح بر جای گذاشت
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از مجروح شدن هشت نفر 

بر اثر واژگونی مینی بوس خبر داد.
محمدرضا حسنی با اشاره به حوادث 48 ساعت گذشته قم واژگونی مینی بوس را از 
جمله این حوادث ذکر کرد و گفت: این حادثه در جاده اراک روبروی نیروگاه حرارتی به 
وقوع پیوست. وی در تشریح جزئیات این حادثه افزود: در این حادثه هشت نفر مجروح 

شدند که توسط چهار دستگاه آمبولانس اورژانس به مراکز درمانی انتقال داده شدند.
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم به برخورد شدید کامیون 
با وانت اشاره کرد و ادامه داد: در این حادثه که در محور گازران روی داد متاسفانه یک نفر 
در دم جان خود را از دست داد. حسنی در ادامه از برخورد سه دستگاه خودروی سبک و 
سنگین خبر داد و اظهار کرد: در این حادثه که بر اثر برخورد کامیون با رانا و پراید رخ داد 
6 نفر مجروح شدند. وی اظهار کرد: مجروحان این حادثه توسط سه دستگاه آمبولانس 
اورژانس به مرکز درمانی شهید بهشتی انتقال داده شدند. رئیس مرکز مدیریت حوادث و 
فوریت های پزشکی استان قم از برخورد شدید وانت با تیبا به عنوان دیگر حادثه این مدت 
یاد کرد و گفت: این حادثه در جاده جعفریه بالاتر از دامشهر روی داد. حسنی بیان کرد: در 

این حادثه 9 نفر مجروح شدند که حال دو نفر از آنها وخیم گزارش شد.
وی بیان کرد: برای مجروحان بدحال این حادثه درخواست اورژانس هوایی داده شد که 
یکی از این مجروحان یک مادر باردار بود که هر دو مجروح توسط بالگرد اورژانس به مرکز 
درمانی شهید بهشتی منتقل شدند. رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی 
استان قم اضافه کرد: هفت مجروح دیگر این حادثه نیز توسط سه دستگاه آمبولانس 

اورژانس به مراکز درمانی انتقال داده شدند.

مدیرکل دامپزشکی استان قم :

 107 راس دام مبتلا به بیماری 
تب برفکی در قم تلف شد

مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: تاکنون دو هزار و 300 راس دام سنگین مبتلا به 
بیماری تب برفکی و 107 راس نیز تلف شده اند.

مهدی رفیعی افزود: در حال حاضر هشت منطقه قم درگیر این بیماری است و شیوع 
آن در دامشهر در بخش جعفریه و باقرآباد قم بیشتر گزارش شده است.

وی با بیان اینکه بیماری تب برفکی قابل انتقال به انسان نیست، اضافه کرد: این بیماری 
تاکنون تلفاتی در گوسفند و بز نداشته و بیشتر تلفات مربوط به دام های سنگین پرواری 
بوده است. وی ادامه داد: منشاء این بیماری از استان های دیگر می باشد و دام هایی که 
واکسیناسیون نشده بودند و یا فاصله واکسن علیه تب برفکی زیاد شده، باعث انتقال این 
بیماری شده اند. رفیعی با تاکید بر اینکه اگر دام ها واکسیناسیون نشوند احتمال انتقال 
بیماری به آن ها حتمی است، بیان کرد: دامداران باید با رعایت ضوابط بهداشتی و همکاری 
با کارشناسان دامپزشکی در واکسیناسیون دام ها، از گسترش بیشتر این بیماری جلوگیری 
کنند. وی به دامداران توصیه کرد: حتی المقدور تا سه هفته آینده که واکسیناسیون دام 
ها به اتمام برسد، از هرگونه جابه جایی و خرید و فروش دام خودداری کنند و در صورت 
ضرورت به این اداره کل اطلاع دهند و مجوز لازم را دریافت کنند. وی افزود: دامداران باید 
نسبت به قرنطینه کردن دام ها و ضد عفونی کردن جایگاه های دام اهتمام بیشتری داشته 
باشند. مدیرکل دامپزشکی قم تاکید کرد: اگر دامی تلف شد نباید کنار جاده رها شود، 
دامداران حتما باید دام تلف شده را دفن کنند و همچنین از ورود افراد و یا وسائل متفرقه 

به واحدهای دامی جلوگیری کنند.
به گفته وی، واکسیناسیون دام های استان علیه بیماری تب برفکی از 1۵ مهرماه آغاز 

شده و پیش بینی می شود تا 1۵ آبان ماه به اتمام برسد.

رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیک شهرداری قم:

 کنترل مکانیزه ترافیک
 به مدیریت هرچه بهتر کمك می کند 

رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم گفت: در ایام محرم معابر محدوده 
طرح ترافیك و تصاویر دوربین های نظارتی در سطح شهر توسط این مرکز کنترل می شود.

محمدحسین دهناد ضمن عرض تسلیت به مناسبت ایام سوگواری امام حسین)ع( و با 
اشاره به اهمیت همکاری و مشارکت تمام دستگاه ها برای مدیریت هرچه بهتر شهر گفت: 
اگر هر بخشی وظیفه خود را به خوبی انجام دهد می توان شهر را به خوبی اداره و مدیریت 
کرد. رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم مشارکت شهروندان را نیز ضروری 
دانست و بیان کرد: شهروندان هم با رعایت قوانین می توانند نقش عمده ای در ایجاد نظم 
داشته باشند. وی با بیان اقدامات این مرکز برای ایام محرم خاطرنشان کرد: همزمان با 
برگزاری مراسم سوگواری و حرکت هیئت ها و دسته جات عزاداری در هسته مرکزی شهر 
و حرم مطهر حضرت معصومه )س( شاهد اعمال محدودیت هایی در تردد وسایل نقلیه در 
این روزها خواهیم بود. دهناد با اشاره به کنترل مکانیزه هسته مرکزی شهر اظهار داشت: 
به ویژه معابر محدوده طرح ترافیك با استفاده از تصاویر دوربین های نظارتی در سطح شهر 
توسط این مرکز، کنترل می شود و امیدواریم با رعایت توصیه های ایمنی و ترافیکی لازم 
در این ایام در حین برگزاری شایسته مراسم عزاداری بتوان آرامش و آسایش شهروندان 
و زائران شهر را فراهم آورد. رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم ادامه داد: 
سعی داریم تا در سالن مانیتورینگ مرکز مدیریت هوشمند نقشی موثر در کنترل ترافیك 

معابر سطح شهر داشته باشیم.

سرپرست اداره کل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم:

 ساماندهی وانت بار ها 
به طور جدی دنبال می شود 

سرپرست اداره کل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از ساماندهی 
وانت بار ها در سطح شهر خبر داد.

سید محسن میرهادی در خصوص سماندهی وانت بار ها و اقدامات انجام شده در این 
زمینه گفت: در چندین نوبت جلساتی با نیروی انتظامی و همچنین دادستانی برگزار کردیم 

تا به بحث وانت بار ها بپردازیم که در سطح شهر موجب بروز مشکلاتی می شود.
سرپرست اداره کل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم به نارضایتی 
شهروندان در این زمینه اشاره و بیان کرد: شهروندان در این زمینه گلایه هایی دارند چرا که 
وانت بار ها با توقف در کنار شوارع موجب ایجاد سد معبر و ترافیك می شوند و به نوعی نظم 

شهر را دچار خلل می کنند.
وی با بیان این که پس از برگزاری جلسات به نتایج خوبی در این زمینه رسیده ایم 
خاطرنشان کرد: در نهایت مقرر شدکه در سطح مناطق هشت گانه، هشت قطعه زمین 
در نظر بگیریم و مکانی مشخص برای آن ها تهیه کنیم و به ساماندهی وانت بارها بپردازیم.

میرهادی با اشاره به این که در زمینه ساماندهی اولویت با هسته مرکزی شهر است بیان 
کرد: این اقدام در سه فاز صورت می گیرد و ابتدا هسته مرکزی شهر برای ساماندهی وانت 
بار ها در دستور کار قرار گرفته است. سرپرست اداره کل نظارت و هماهنگی امور خدمات 
شهری شهرداری قم ادامه داد: این طرح با اولویت بندی و به ترتیب در تمام مناطق با 
همکاری نیروی انتظامی، دادستان، ستاد تخلفات شهری و سازمان میادین میوه و تره بار و 

ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم انجام می شود.
وی خواستار همکاری وانت بار ها برای اجرای هر چه بهتر طرح شد و تصریح کرد: 
امیدواریم وانت بارها مشارکت لازم را داشته باشند تا این اقدام به صورت مطلوب انجام بگیرد 

و دیگر مشکلی در این زمینه به وجود نیاید.

طرح  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
کشور  در کلان  هماهنگ شده  را  برجام 
دانست و گفت: من در رسیدگی به پرونده 
هسته ای دخالتی ندارم. این پرونده، پرونده 

رهبر معظم انقلاب است. 
از  پس  یکشنبه  روز  لاریجانی  علی 
سخنرانی در همایش امر به معروف و نهی از 
منکر که در سالن برج میلاد برگزار شد، این 
مطلب را در پاسخ به اعتراض یکی از شرکت 
کنندگان در همایش امر به معروف و نهی از 
منکر درباره نحوه رسیدگی مجلس به طرح 

اجرای برجام بیان کرد.
نفع  من  برای  پرونده  این  افزود:  وی 
شخصی ندارد. البته بنده از مسائل هسته ای 
کم اطلاع نیستم و بر اساس وظایفی که دارم 

عمل کرده ام.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
در موضوع هسته ای مجلس همه نکات را 

در نظر گرفت.
لاریجانی  علی  های  صحبت  از  پس 
خانمی  همایش،  این  در  مجلس  رییس 
از انتهای سالن به سمت لاریجانی رفت و 
نسبت به نحوه اداره مجلس و تصویب برجام 
در مجلس به وی ایراد گرفت و گفت: چرا 
مجلس به صورت فرمایشی برجام را تصویب 

کرد؟
که  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
صحبت هایش را تمام کرده بود در پاسخ 
به این خانم گفت: از تذکری که شما دادید 
متشکرم. این خودش نیز یک امر به معروف 
و نهی است اما چرا کلمه فرمایشی را بکار 
بردید؟ در بحث های امر به معروف نباید تند 

صحبت کنید.
لاریجانی به روند مذاکرات در طول سه 
سال گذشته اشاره کرد و گفت: مذاکرات 
حدود سه سال طول کشید و این گونه نبود 
که امر فوری و آنی باشد. یک سال در دولت 
قبل و دو سال در دولت فعلی مذاکرات را 
پیگیری کردیم و با چشم بینایی جلو رفتیم.

و  ملی  امنیت  عالی  شورای  افزد:  وی 
شوراهای دیگر درگیر این کار بودند و گاهی 
به مجلس توضیحاتی می دادند. در نهایت به 
آخر کار رسیدیم و توافق انجام شد که البته 

این توافق چارچوب هایی داشت.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
عده ای می گفتند که این برجام به ضرر 
کشور است و باید رد شود اما اگر این اتفاق 
می افتاد تبعات آن چه می شد؟ عده ای هم 
می گفتند سند خیلی خوبی است و تماما 
باید اجرا شود؛ اما در این راستا یک نظر سوم 
وجود داشت که این سند در چارچوب لوازم، 
تکالیف و شروط دیگری مهار شود که این 

نظر قوی تر بود.
لاریجانی اضافه کرد: ما نه می خواستیم 
برجام را رد کنیم و نه می خواستیم با قرائت 
آمریکایی اجرا شود. ازاین رو بحث ها در 

شورای عالی امنیت ملی سخت تر شد. یک 
عده می گفتند پس تکلیف چه می شود و 
عده ای دیگر می گفتند باید برجام را رد 
کنیم اما ما می گفتیم که با تعیین ضوابطی 

می تواند اجرایی شود. 
وی یادآور شد: در نهایت رهبر معظم 
انقلاب خواستند که به صورت علنی برجام 

در مجلس بررسی شود.
خواستیم  نمی  ما  گفت:  لاریجانی 
تصمیم مجلس فقط در حد یک گزارش 
در کمیسیون باقی بماند از این رو تلاش 
کردیم قانونی را در این راستا تصویب کنیم 

تا مجلس نقش منفعلانه ای نداشته باشد.
اظهار  اسلامی  مجلس شورای  رییس 
داشت: ما ساعت ها روی آن فکر کردیم. 
نمی شود طرح را فقط در یک کمیسیون 
بررسی کرد. زمان زیادی نیاز داشت. ما چهار 
قانون در موضوع هسته ای داشتیم که یکی 
از آن نیز بدون هماهنگی با کلان نظام نبود.

این طرح با کلان کشور و نظام هماهنگ 
شده بود.

 پیشنهاد ارائه طرح رد برجام
گفتند  می  ای  عده  افزود:  لاریجانی 
قطعنامه اخیر شورای امنیت سازمان ملل 
ظرف 10دقیقه به تصویب رسید ولی نه 
این گونه نیست. دو ماه بر روی آن بحث 
هایی انجام شد . جلساتی صورت گرفت و 
در ده دقیقه به تصویب رسید.مطمئن باشید 
و  می شود  بررسی  قبل  از  مسائل کلان 

مربوط به چند دقیقه نیست.
 پدر تحکم نمی کند 
ولی مشورت می دهد

رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
است  آرا مختلف  اینکه درون مجلس  به 
 ، دارد  وجود  مختلفی  های  فراکسیون  و 
گفت: اصلا این گونه نیست که ما از قبل 
هماهنگی نداشته باشیم. زیرا یک کار پخته 
نیازمند بررسی زیاد است . اگر می گویند 
هماهنگی نشده خلاف است. هماهنگی به 
معنای دستور نیست. مثل این می ماند که 
ما از پدرمان مشورتی می گیریم. پدرمان 
تحکم نمی کند ولی توصیه ها و مشورت 

هایی می دهد.

طرفین  مجلس  داخل  در  افزود:  وی 
دو  میان  را  جلساتی  و  کردیم  دعوت  را 
فراکسیون گذاشتیم. دو جلسه چهار ساعته 
با اعضای دو فراکسیون داشتیم و جلسه 
سوم نیز با حضور بنده برگزار شد. ما حتی 
متن ماده واحده را به دلیل نظر آنها عوض 
کردیم. آنها گفتند گزارش برجام قبل از 
طرح در صحن مجلس خوانده شود که البته 
معقول بود. لاریجانی خاطرنشان کرد: ابتدا 
گزارش خوانده شد و سپس طرح دو فوریتی 
را بررسی کردیم که البته دو فوریت طرح 
رای نیاورد ولی این را می خواهم بگویم برای 
رای دادن به این طرح از قبل توافق بود. یک 
مساله وفای به عهد است.ز یرا مساله امنیت 
کشور در میان بود. ما قرار بود با وفاق جلو 
برویم ولی آنها عمل نکردند. در نهایت دو 
فوریت رای نیاورد و یک فوریت رای آورد. 
برای بررسی به کمیسیون رفت و دوباره 

جلسات هماهنگی برگزار شد.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: آنها 
دوباره در هنگام بررسی کلیات توافقات میان 
ما را عمل نکردند و شما شاهد بودید که 
صحن چه پرتلاطم شد. البته من این نظر 
را دارم که مجلس باید روحیه داشته باشد 
و زنده باشد ولی نه اینکه با ادبیات جنجالی 

سخن بگوید. 
 شاید اسامی را بگویم باورتان نشود

وی اظهار داشت: مجلس بعد از چهار 
ساعت به کلیات رای داد . در آن روز عده 
ای آمدند و گفتند طرح رد برجام را بدهید 
و عده ای نیز گفتند کلا برجام در مجلس 
مسکوت بماند. که من اگر اسم این فراد را 
به شمابدهم شاید باورتان نشود. گفتند چه 
لزومی دارد مجلس تصمیم بگیرد ولی ما 
گفتیم ما باید قانون بگذاریم چون رهبری 
گفته اند برجام در مجلس بررسی شود. اگر 
بررسی نشود بی مسئولیتی و بی خیالی 
است. لاریجانی افزود: در نهایت ماده واحده 
رای اورد . درجلسه بعد جزییات را بررسی 
کردیم. شب قبل از بررسی جزییات یعنی 
سه شنبه شب جلسه ای با شورای امنیت 
در این راستا تشکیل شد برای هماهنگی 
با فراکسیون ها و در نهایت بنا شد چهار 

پیشنهاد اصلاحی در طرح اجرای برجام 
مطرح شود که نهایتا آن را در روز بررسی 
جزییات اعمال کردیم و این چهار پیشنهاد 

در صحن رای آورد.
تاکید  رییس مجلس شورای اسلامی 
کرد: نباید در این راستا سر و صدا می شد. 
ما این اقدامات را برای اینکه وفاق در کشور 
باشد و اختلاف وجود نداشته باشد انجام 
دادیم ولی عده ای جور دیگر عمل کردند 
و حال مرا متهم می کنند. این بین خود و 

خدایشان بماند.
وی گفت: امروز برخی قانون را درست 
نخوانده اند. این قانون نمی گوید ما برجام 
را تایید کردیم و بروید انجام دهید، بلکه 
در چارچوب تدابیر و مصوبات شورای عالی 
امنیت ملی باید برجام را اجرایی کنیم، که 
این موضوع عالمانه و عامدانه بوده چون تمام 
مصوبات شورای عالی امنیت ملی به امضای 

رهبری می رسد.
لاریجانی تاکید کرد: این خطر وجود 
داشت که غربی ها بخواهند جور دیگری 
برجام را اجرایی کنندما این قانون را تصویب 
کردیم که نتوانند. بر اساس یکی از تبصره 
های این قانون اگر تحریم ها لغو نشود یا 
در انجامش قصوری صورت گیرد یا به بهانه 
دیگری تحریم ها را احیا کنند برجام باید 
متوقف شود و کارخانه190 هزار سو غنی 
سازی ظرف دو سال ساخته شود.بر اساس 
بند دیگری گفته ایم اگر به بهانه ای ایران را 

تحریم کنند برجام باید متوقف شود.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مورد بازرسی ها هم گفته ایم باید تابع 
مقررات بین المللی باشد و مراکز نظامی 
و اسرار ما مطلقا حق نظارت ندارند مگر با 
اجازه رهبری باشد. همچنین گفته شده اگر 
آژانس در مورد اسرار نظامی ما به نحوی 
بی احتیاطی کند سطح همکاری های ما با 

آژانس فروکش می کند.
لاریجانی اضافه کرد: حوزه موشکی دل 
به  بود  شده  جامعه  برای  هایی  مشغولی 
همین دلیل ما در یکی از بند های این قانون 
آورده ایم که بنیه دفاعی ما در زمینه زمینی 
هوایی ، پدافند هسته ای ، موشکی ، باتری 
های نوترونی باقی خواهند ماند. ما سلاح 
هسته ای نمی سازیم ولی برای بنیه دفاعی 
کشور باید آمادگی پدافند هسته ای داشته 
باشیم. هم اکنون هم تست موشکی انجام 
داده ایم. هر چه حرف بی ربط بزنند کاری 

نمی توانند بکنند چون ما قانون نوشته ایم.
وی در مورد نفوذ دشمن گفت: در مورد 
موضوع نفوذ که رهبری تاکید داشتد شورای 
عالی امنیت ملی باید ضوابطی داشته باشد 
که جلوی نفوذ بیگانگان را بگیرد.ما چفت 
و بست هایی را برای برجام قرار داده ایم. 
شاید برادری بگوید عقل من بیشتر می رسد.

خب بگوید.

رئیس مجلس از خلف وعده های دلواپسان می گوید

ناگفته های لاریجانی از جلسه تصویب برجام

استاندار قم از عملکرد ضعیف بانک های خصوصی در 
حمایت از تولید و صنعت در استان انتقاد کرد. 

سید مهدی صادقی در جلسه ستاد تسهیل و رفع موارد 
تولید که شامگاه شنبه در استانداری قم تشکیل شد، با اشاره 
به اهمیت استفاده از تمام ظرفیت ها برای کمک به تولید و 
کسب و کار ابراز داشت: همه ما باید از ابزارهایی که در اختیار 

داریم برای این موضوع استفاده کنیم.
وی با اشاره به اهمیت کمک بانک ها به رونق تولید گفت: 
در این زمینه بانک صنعت و معدن عملکرد خوبی داشته اما 
از بانک های خصوصی گله جدی داریم چرا که در این عرصه 

کوتاهی می کنند.
استاندار قم منابع مالی بانک های خصوصی را قابل توجه 
دانست و افزود: با این حال این منابع در استان قم هزینه 

نمی شود و مشخص نیست که به کجا می رود.
وی همکاری تمام دستگاه ها و ذی نفعان برای تولید 
اجناس با کیفیت و قیمت مناسب را هدف نهایی فعالیت های 
اقتصادی استان دانست و گفت: در این عرصه در عین حال 
که به قانون پایبند هستیم از ظرفیت های قانونی هم استفاده 

خواهیم کرد.
صادقی اظهار داشت: جلساتی که برای رفع موانع تولید 
برگزار می شود، هدفش دفاع از حقوق دولت نیست بلکه 
هدف نهایی تمام این فعالیت ها رونق کسب و کار و پیشبرد 

امور از طریق درست است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به رویه اداره کل کار 
استان قم در زمینه بازنشستگی های بیش از موعد به دلیل 
سختی کار انتقاد کرد و افزود: به نظر می رسد در گذشته در 

این زمینه زیاده روی و سهل انگاری شده است.
استاندار قم گفت: در گذشته به این خاطر که برخی از 
واحدهای تولیدی در معرض ورشکستگی بودند، با این بهانه 
نیروها تعدیل شده اند که این رویه غلط موجب ایجاد توقع در 

کارگران شده است.
وی افزود: ادامه این شرایط هم به ضرر دولت است چرا که 
تعهدات مالی برای دولت ایجاد می کند که باید این موضوع 

اصلاح شود.

تلاش برای تبدیل حضور اتباع
 به فرصتی برای استان قم

استاندار قم همچنین در نشست با مسئولان دفاتر کفالت 
اتباع خارجی استان قم که در تالار امام جواد)ع( استانداری 
برگزار شد، با اشاره به تهدیدها و فرصت های حضور اتباع و 
مهاجرین بر ضرورت تلاش برای استفاده از این حضور به 

عنوان فرصتی برای استان قم تاکید کرد.
سید مهدی صادقی طی سخنانی با اشاره به آمار بالای 
حضور اتباع خارجی در قم، آن را یکی از مسائل مهم استان 

اعلام کرد.
استاندار قم با بیان اینکه دولت بایستی مسئله ی تصدی 
گری در امور اتباع خارجی را به بخش خصوصی واگذار کند 
افزود: دستگاه های حاکمیتی می بایستی بر روند اجرای 

صحیح دفاتر اتباع نظارت دقیق و جدی داشته باشند.
صادقی با اشاره به فعالیت دفاتر کفالت اتباع خارجی در 
استان قم خاطرنشان کرد: در این دفاتر خدمات خوبی در 
زمینه های مختلف از جمله مشاوره و اسکان به اتباع خارجی 

ارائه می شود.
نماینده عالی دولت در استان با اشاره به فرصت ها و 
تهدیدهای حضور اتباع خارجی،  تلاش برای جذب افراد نخبه 
و تحصیل کرده را امری ضروری تلقی و تصریح کرد: می توان 
از این موقعیت مناسب به عنوان سفیران فرهنگی کشور در 

سطح بین المللی بهره مند گردید.
وی همچنین با اشاره به اهمیت برنامه ریزی برای مسائل 
فرهنگی اتباع، فعالیت نهادهای فرهنگی مختلف در استان قم 

برای ایجاد زمینه های پذیرش اتباع توسط عموم را ضروری 
دانست.

ضرورت تسریع درصدور شناسنامه و کارت ملی
استاندار قم همچنین در بازدید از اداره کل ثبت احوال 
استان قم با اشاره به برگزاری انتخابات مجلس خبرگان و 
شورای اسلامی، بر ضرورت آمادگی ثبت احوال استان برای 
تسریع در صدور شناسنامه و کارت ملی متقاضیان تاکید 
کرد.   سید مهدی صادقی با اشاره به مراجعه ی روزانه ی 
مردم به اداره کل ثبت احوال، سرعت و دقت در خدمات 
رسانی به مردم را ضروری دانست و گفت: بایستی روندهای 
ارائه ی الکترونیکی و پیشرفته خدمات در این دستگاه تعریف 

و اجرایی شود.
نماینده عالی دولت در استان با اشاره به برنامه های دولت 
برای توسعه خدمات الکترونیکی و غیر حضوری خاطرنشان 
کرد: باید تدابیری اندیشیده شود تا مردم بتوانند از طریق 
اینترنت و بدون حضور در دفاتر، خدمات مورد نیاز خود از 

دستگاه های اجرایی را دریافت نمایند.
صادقی ثبت وقایع حیاتی از جمله تولد و فوت به عنوان 
مهم ترین وظایف و مأموریت های این سازمان را مورد توجه 
قرار داد و تصریح کرد: این وقایع به صورت کامل باید در 
همه نقاط استان حتی در روستاها و مناطق دورافتاده نیز با 

دقت انجام شوند.
انتخابات  برگزاری  به  اشاره  با  همچنین  قم  استاندار 
مجلس خبرگان و شورای اسلامی، بر ضرورت آمادگی ثبت 
احوال استان برای تسریع در صدور شناسنامه و کارت ملی 

متقاضیان تاکید کرد.
خلیل مرادی مدیرکل ثبت احوال استان نیز در این بازدید 
گزارشی از وضعیت ثبت وقایع حیاتی در استان و ثبت نام 

کارت هوشمند ملی ارائه نمود.

در جلسه ستاد تسهیل و رفع موارد تولید عنوان شد:

گلایه استاندار از بانک های خصوصی

سرمقاله

اخبار

مدیر کل تامین اجتماعی استان قم از 
بدهی 2 هزار و 200 میلیارد ریالی کارفرمایان 

به تامین اجتماعی استان خبر داد. 
سید مجتبی موسوی شنبه شب در 
سومین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید در سالن جواد الائمه )ع( استانداری 
قم با بیان اینکه بازنشسته شدن پیش از 
موعد مقرر کارگران بار مالی سنگینی را بر 
دوش تامین اجتماعی می گذارد، تصریح 
کرد: در حال حاضر بیش از یک هزار و 200 
کارگر بیش از موعد مقرر بازنشسته شده در 
استان وجود دارد که این تعداد تنها با 10 
سال سابقه به ازای 30 روز در ماه از تامین 
اجتماعی بازنشستگی دریافت می کنند. 
وی  با اشاره به بدهی 2 هزار و 200 میلیارد 
ریالی که بابت حق بیمه این کارگران به 
تامین اجتماعی پرداخت نشده است، تصریح 
کرد: هر چند تامین اجتماعی مکلف است، 
به درخواست های اداره کار برای بازنشسته 
کردن کارگران مشاغل سخت رسیدگی 
کند، ولی این اقدام هزینه های سنگینی را 
متوجه این سازمان می کند، لذا باید برای 

این معضل تدبیری اندیشیده شود.
بازنشستگی پیش از موعد 

به صلاح تولید نیست
مدیرکل دفتر امور اقتصادی استانداری 
قم نیز در این جلسه گفت: بازنشستگی پیش 
از موعد مقرر کارگران واحدهای صنعتی 
به صلاح تولید نیست. مجید آوری فرد با 
اشاره به مصوبه دولت در خصوص مشاغل 
سخت و زیان آور و بازنشستگی پیش از 

موعد شاغلان آنها، اظهار داشت: این اقدام 
در جهت خارج شدن تعدادی از کارگران از 
چرخه تولید و همچنین رفع مشکلات تولید 
و کم شدن نیروهای رسمی صورت گرفته 
است. وی با اذعان به اینکه مطابق این مصوبه 
تمامی این اقدامات در قم صورت گرفته 
است، تصریح کرد: کارگران کارخانه هایی از 
قبیل ایران ترمه، چینی حمید و تهران پتو 
که دارای مشکل و بحران بودند، بازنشسته 
شده اند. آوری فرد با اشاره به مصوبه کمیته 
کارگری کارگروه تسهیل مبنی بر بازنشسته 
شدن زودتر از موعد قانونی کارگران برخی 
از واحدهای تولیدی استان به خاطر داشتن 
شغل سخت و زیان آور، تصریح کرد: فارغ 
از اینکه این کارگران مشمول قانون مشاغل 
سخت نمی شوند، کار فرمای آنها نیز از این 
کار راضی نیست. وی با تاکید بر اینکه نباید 
واحدهای تولیدی را برای بازنشسته کردن 

کارگران خود تحت فشار قرار داد، تصریح 
کرد: خیلی از مشاغل واحدهای تولیدی 
به هیچ وجه مشاغل سخت و زیان آور 
نیستند، لذا بازنشسته کردن پیش از موعد 
مقرر کارگران آنها بیش از هر چیز به زیان 
اقتصاد و تولید این استان تمام می شود.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم نیز 
با بیان اینکه اقدامات خوبی در این زمینه در 
استان صورت گرفته است، تصریح کرد: در 
دولت گذشته برخی از مشاغل با وجود اینکه 
مشمول قانون مشاغل سخت و زیان آور 
نمی شدند، بوسیله مسوولان وقت مشمول 
دولت  در  ولی  گرفتند،  قرار  قانون  این 
جدید این مشاغل بوسیله اداره کل تعاون 
از لیست مشاغل سخت خارج شدند. نصر 
الله بازوند با بیان اینکه دیوان عدالت اداری 
به خاطر این اقدام اداره کل تعاون، برای آن 
احضاریه صادره کرده است، گفت: این دیوان 

اداره تعاون را از این کار منع کرده است و 
خواستار قرار گرفتن مجدد این مشاغل در 
لیست مشاغل سخت و زیان آور شده است.

مالیات بر ارزش افزوده
مهمترین مشکل  واحدهای تولیدی

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی استان قم نیز در این جلسه گفت: 
مالیات بر ارزش افزوده یکی از مهمترین 
مشکلات واحدهای تولیدی و صنعتی به 
شمار می رود. ابوالفضل خاکی ضمن اشاره 
به تعامل خوب مدیران استانی با بخش 
تولید، اظهار داشت: بحث مالیات بر ارزش 
افزوده و بویژه چگونگی وصول آن یک مانع 
جدی برای پیشرفت کار تولید محسوب 
می شود. وی با بیان اینکه به دلیل نبود، 
نیروی متخصص و کار آمد در مجموعه 
با وجودی که در سال  اقتصاد و دارایی، 
94 به سر می بریم، همچنان دفاتر مالیاتی 
واحدهای تولیدی در سال 90 مورد بررسی 
فاکتورهای  کرد:  تصریح  گیرد،  می  قرار 
فروشندگانی که در سال 90 یا 91 اقدام 
به فروش کالاهای خود نمودند و مالیات بر 
ارزش افزوده آن را نیز در آن مقطع زمانی 
به حساب دولت واریز کرده اند، از نظر اداره 
دارایی مورد قبول نیست. گفتنی است، 
ریاست این کارگروه را استاندار و دبیری آن 
را مدیرکل صنعت، معدن و تجارت بر عهده 
دارد و همچنین دستگاه هایی همچون 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، تامین اجتماعی 
و همچنین اقتصاد و دارایی اعضای آن را 

تشکیل می دهند.

 

عبدالله باقری

مدیر کل تامین اجتماعی استان خبر داد:

بدهی 2200 میلیاردی کارفرمایان به تامین اجتماعی



3 اقتصادی

در ارزیابی کارشناسی بسته رونق اقتصادی عنوان شد؛

جبران ناکامی های بورس دستاورد
 بسته اقتصادی دولت 

یک تحلیلگر بازار سرمایه به اثرات مستقیم و غیرمستقیم بسته اقتصادی 
دولت در بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: شرط لازم برای رونق اقتصادی هدایت 

منابع حاصله به سمت تولید است. 
علی صادقین به تاثیر بس��ته اقتصادی دولت در بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: این 
بس��ته اثرات مستقیم و غیرمستقیمی روی بازار سرمایه دارد به طوری که به صورت 
مستقیم روی بانکها و صورت سود و زیان و سودآوری آنها در آینده اثرگذار بوده و با 
کاهش ذخیره قانونی بانک ها منابع بیشتری برای اعطای وام و گردش مالی در اختیار 

بانکها قرار داده می شود و برخی از هزینه ها را برای بانکها کاهش می دهد. 
وی افزود:همچنین با تسهیلاتی که اعطا می شود در کوتاه مدت و میان مدت به تقویت 
طرف تقاضا و بهبود وضعیت رکودی و همچنین هدایت منابع مالی به بخش های تولیدی 

کمک می کند. 
این کارشناس بازار سرمایه شرط لازم برای بهبود وضعیت رکودی را نظارت مستقیم 
مسئولان برای هدایت منابع به بخش تولید دانست و گفت: در این میان شرط لازم و 

اساسی این است که منابع حاصله به سمت تولید برود. 
صادقین اثرات غیر مستقیم این بسته را در رشد اقتصادی و جبران ناکامی های نیمه 
اول س��ال دانست و عنوان کرد: این بس��ته به صورت غیر مستقیم اثرات موثری در 
اقتصاد کلان و بورس داشته و همچنین در بهبود شاخص های مالی سیستم بانکی 
به خصوص در حوزه کفایت س��رمایه و پرداخت پاداش به بانک هایی که از انضباط 
مالی بهتری برخوردار هستند کمک کرده و با تحریک طرف تقاضا به رونق اقتصادی 
کمک می کند به طوری که بنگاه های تولیدی با ظرفیت بهتری در دوره پسا تحریم 

مواجه می شوند. 
این تحلیلگر بازار سرمایه با بیان اینکه این بسته به صورت مستقیم و غیرمستقیم در 
بازار سرمایه اثر گذار است، تصریح کرد:با انتشار اخبار مثبتی در خصوص اجرایی شدن 
برجام و برداشته شدن تحریم ها در روزهای اخیر وضعیت بورس بهبود پیدا کرده است. 
وی ادامه دار شدن رونق بازار سرمایه را در اجرایی شدن برجام و بسته اقتصادی دولت 
دانست و اظهار کرد:در شرایط فعلی سرمایه گذاران به دنبال اقدام عملی در این خصوص 
هستند به طوری که اجرایی شدن این بسته به صورت واقعی اثرات خود را بر بازار سرمایه 

خواهد گذاشت. 
صادقین با بیان اینکه هنوز دوران رونق بورس آغاز نشده است، خاطرنشان کرد:هنوز 
دوران رونق بورس آغاز نشده و تنها انتظارات مثبت در بازار شکل گرفته و دوران رونق بازار 
سرمایه از اواخر  آذرماه و بعد از فاز عملی و اجرایی برجام و آزاد شدن دارایی ها، افزایش 

صادارت و ورود سرمایه گذاران خارجی آغاز می شود. 

کلید تدبیر دولت برای 
حوزه های راه و مسکن  

حوزه های راه و مسکن دو حوزه بسیار حیاتی و تاثیرگذار 
در کشور است که دولت یازدهم کلید تدبیر خود را در این 

حوزه ها به کار بسته است. 
قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران عنوان می کند که 
تامین مسکن از نیازهای ضروری و اساسی مردم به شمار می رود اما تاکید بر آن است 
که دولت در بحث مس��کن باید سیاس��تگذار باشد، این در حالی است که سیاست های 
دولت های نهم و دهم در حوزه مسکن باعث شده بود که خود دولت پای به میدان پر فراز 

و نشیب مسکن بگذارد. 
دولت گذش��ته در برنامه خود تعهد احداث دو میلیون و 300 هزار واحد مسکونی مهر 
را برای خود ایجاد کرد در حالی که کشورمان ظرفیت ایجاد این تعداد واحد مسکونی را 
نداشت و همین امر باعث شده بود بیشترین توان و ظرفیت وزارت راه و شهرسازی به سمت 

مسکن رفته و حوزه راه در کشور مغفول ماند. 
با ادغام وزارتخانه های راه و ترابری و مسکن و شهرسازی در دولت گذشته شاهد بودیم که 
طی سال های گذشته حجم اعتبارات وزارت راه و شهرسازی به سمت مسکن پیش رفت 

و این کار باعث شد تا راه های کشور آسیب زیادی را متحمل شوند.
به طوری که طی سال های پایانی دولت دهم هزاران میلیارد تومان به سمت مسکن مهر 
رفت و این در حالی بود که کمترین اعتبارات در حوزه راه زمینی و حمل و نقل هوایی و 

دریایی هزینه شد. 
در حالی که به گفته کارشناسان حوزه راه ، سرمایه راه های کشور در حدود 200 هزار 
میلیارد تومان ارزش گذاری شده است سالانه نزدیک به 15 درصد این رقم برای نگهداری 
راه ها هزینه می شود و این در حالی است که با توجه به اینکه طی سال های پیش از آغاز 
کار دولت یازدهم هزینه خاصی برای راه ها نشده بود، راه های کشور دچار آسیب جدی 
شد و بهس��ازی راه ها همچنین احداث راه های جدید هزینه زیادی را به دولت یازدهم 

وارد کرده است. 
دولت یازدهم در حالی آغاز به کار کرد که به شدت با کمبود منابع مالی مواجه شده بود و 
با توجه به کاهش فروش نفت، پایین آمدن قیمت نفت و حتی مقابله نفتی برخی کشورهای 
منطقه با جمهوری اسلامی ایران، در حوزه های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی تنگناهای 
بسیاری برای دولت ایجاد شد اما دولت دکتر روحانی که دولت تدبیر و امید نامگذاری شده 

است با تدبیر و عقلانیت، امید را مجدد به جامعه بازگرداند. 
یکی از برجسته ترین برنامه های مدیریتی دولت یازدهم اولویت بخشی به اتمام پروژه های 
ناتمامی بود که درصد پیش��رفت فیزیکی بالایی داشتند و دولت برغم همه کمبودهای 
بودجه ای و ناملایماتی که از سوی برخی مشاهده می کرد در حوزه راه موفق به بهره برداری 

از پروژه هایی بزرگ همچون پروژه آزادراه قم - گرمسار شد. 
از سوی دیگر به تاکید بسیاری از کارشناسان، یکی از شاخص ها و مبنای توسعه در هر 
کشور توسعه صنعت حمل و نقل ریلی است و بسیاری از زیرساخت های اقتصادی کشور 

در صورت نبود صنعت ریلی مجهز دچار مشکل خواهد شد. 
مشی دولت یازدهم بر توسعه صنعت ریلی در کشور است در حالی که در سال 92 حداکثر 
پنج درصد از کالاهای کشور از طریق راه آهن جابجا می شد دولت سیاست خود را بر آن 
گذاشت که ظرف 10 سال آینده حمل و نقل کالاها از طریق ریل به 20 درصد افزایش یابد. 
در حقیقت توسعه صنعت ریلی را می توان از محورهای اقتصاد مقاومتی ذکر کرد، چرا که 
توسعه راههای های کشور علاوه بر هزینه بالای ساخت، شامل هزینه های بالای نگهداری 
نیز می شود و اگر مصرف سوخت را نیز ضمیمه کنیم، توسعه صنعت ریلی به یقین از 

لازمه های اقتصاد مقاومتی خواهد بود. 
در عین حال توسعه جاده ها و افزایش ظرفیت تولید خودرو در داخل کشور باعث افزایش 
ضریب تصادف ها و حادثه ها می شود و از این رو توجه به صنعت ریلی در سال های دور 

بهره وری مناسبی برای کشور خواهد داشت. 
در حوزه مس��کن نیز اولویت فعلی دولت یازدهم اتمام پروژه مسکن مهر قرار گرفت و 
دولت ناچار بود پیش از اجرای سیاست های جدید در بخش مسکن اقدام به محقق کردن 

تعهد های قبلی این حوزه کند. 
دولت تدبیر و امید از ابتدای س��ال آینده بحث مسکن اجتماعی و حمایتی را پیگیری 
خواهد کرد و راه اندازی صندوق های س��رمایه گذاری مسکن در قالب بورس نیز اتفاقی 
مثبت خواهد بود و در حقیقت دولت در بخش مسکن یک سیاستگذار خواهد بود نه آن 

که صفر تا صد پروژه های مسکن را خود متولی شود. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,176,000یک مثقال طلا

964,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,450,000سکه بهار آزاد ی

9,480,000سکه امامی

4,730,000نیم سکه

2,500,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD37,231,000وی 8

GLX 405 28,881,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 34,327,000پژو پارس سال

E2 90 39,000,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,200,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 58,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 21,000,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,000,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11020,000,000 چهار سیلند ر

اختصاص  انبوه سازان،  کانون  مدیره  هیات  عضو   
که  عمرانی  طرح های  به  تومان  میلیارد  هزار   7,5
رییس جمهور وعده آن را داده، را اولین قدم برای بیدار 

کردن سرمایه های خفته بخش مسکن عنوان کرد. 
ایرج رهبر  اظهار کرد: اقدام دولت برای اختصاص 7.5 هزار 
میلیارد تومان به طرح های عمرانی می تواند اولین قدم ها برای 
باز کردن گره های اقتصاد و نیز بخش مسکن باشد که در آن 

صورت ممکن است سرمایه های خوابیده بیدار شوند. 
مسکن  بخش  سرمایه داران  برخی  هم اکنون  افزود:  وی 
نقدینگی دارند اما با توجه به این که تولیدات روی دستشان 
مانده، برای سرمایه گذاری جدید ریسک نمی کنند اما اگر 
این  برگردد  به روزهای خوب خود  بخش مسکن مجددا 
سرمایه ها که عمدتا در سیستم بانکی قرار دارند راهی بخش 

ساخت و ساز خواهند شد. 
عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان ادامه داد: اگر این پول وارد 
اقتصاد کشور شود و بانک ها به بخش های تولیدی تسهیلات 
دهند یا دولت طلب پیمانکاران را پرداخت کند، اقتصاد به 

جریان می افتد. 
عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان درخصوص این که آیا رقم 
7.5 هزار میلیارد تومان برای رونق اقتصادی کافی است یا 
خیر، گفت: به هر حال این قدم اولیه برای تحریک بخش تقاضا 
است. هم اکنون بسیاری از کالاها از جمله واحدهای مسکونی 
نیمه ساز یا ساخته شده روی دست سازندگان مانده است که 
این اقدام می تواند آنها را به فروش نزدیک کند و گردش مالی 

به وجود آورد. 
رهبر با تاکید بر این که تزریق نقدینگی حتما باید از طریق 

پول با پشتوانه انجام شود، گفت: در غیر این صورت اشتباه 
دولت های گذشته تکرار و پایه پولی کشور افزایش می یابد که 
قطعا در این خصوص دولت تمهیدات لازم را اندیشیده و پول 

دارای پشتوانه تزریق خواهد کرد. 
وی با بیان این که گردش مالی باید به صورت پایدار انجام شود، 
گفت: دولت باید یک روند ادامه دار را دنبال کند. اگر بطور 
مقطعی این کار انجام شود و تداوم نیابد، رکود برمی گردد. از 
سوی دیگر بانک ها باید منابع را بر اساس شاخص ها و در مسیر 

صحیح مصرف کنند و خدای نکرده انحرافی در خرج کردن 
منابع نشان ندهند. 

عضو هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان پیش بینی کرد: 
برای رونق بخش مسکن تا پایان سال باید انتظار بکشیم. اگر 
طبق صحبت رییس جمهور تا دو ماه دیگر تحریم ها برداشته 
شود و شرکت های خارجی به ایران بیایند بخش های اقتصاد 
از جمله بخش مسکن تکان می خورند که تحقق این مساله 

حداقل تا پایان سال زمان می برد. 

 

کیفرخواست پرونده متهمان واردات خودرو با ارز دارو در حالی صادر شده که پیش 
از این واردات یکی از خودروهای چینی با استفاده از ارز دارو تکذیب شده بود. در 
این شرایط این پرسش مطرح است که "عده خاصی" که ارز دارو را دستمایه واردات 

خودرو و سودجویی خود قرار داده اند، چه کسانی هستند؟ 
به گزارش ، مرضیه وحید دستجردی - وزیر وقت بهداشت و درمان - در سال 1391 از تخلف 

صورت گرفته مبنی بر استفاده از ارز دارو برای واردات خودرو به کشور، پرده برداشت. 
اگرچه از آن زمان تاکنون برخی نمایندگان مجلس و کارشناسان خواستار بررسی این موضوع، 
اعلام نام متخلفان و برخورد با آنها شده بودند، اخیرا اعلام شد که پرونده واردات خودرو با ارز 
دارو در دادسرای قضایی کارکنان دولت مطرح بوده و کیفرخواست این پرونده نیز صادر شده 

است. 

صدور کیفرخواست این پرونده در حالی است که پیش از این برخی زمزمه ها حکایت از واردات 
یکی از برندهای چینی با استفاده از ارز دارو داشت، با این حال رییس انجمن واردکنندگان 
خودرو در گفت وگو با ایسنا واردات این خودرو با استفاده از ارز دارو را تکذیب کرده و البته نسبت 
به شرکت هایی که اقدام به واردات خودرو با ارز دارو کرده بودند نیز اظهار بی اطلاعی کرده بود. 

بازخوانی بخشی از متن گفت وگوی ایسنا با فرهاد احتشام زاد به شرح زیر است: 
شما نماینده اطلس خودرو و آسان موتور در انجمن واردکننندگان خودرو هستید. 
وزیر بهداشت به این موضوع اشاره کرده که با ارز دارو، خودرو وارد کرده اند. آیا این 

موضوع را تایید می کنید؟ 
خوشبختانه از همان سال 1391 تمام آمار و اطلاعات ما شامل آمار واردات، آمار فروش و 
آمار گمرک در سه نسخه به صورت هفتگی برای سازمان بازرسی کل کشور، سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و اداره شکایت وزارت صنعت، معدن و تجارت ارسال شده 
است و تک  تک رکوردهای عملکرد ما از مرحله واردات تا فروش مشخص است. خدا را شکر در 

تمام بررسی هایی که صورت گرفته، چنین موضوعی صحت نداشته است. 
به هر حال در گزارش مجلس نیز به تخلفات واردکنندگان خودرو اشاره شده است! 
صحبت ممکن است خیلی زیاد باشد اما صحبت هایی که بر پایه مستندات باشد ارزش دارد و 

صحبت هایی که بر مبنای مستندات نباشد، فکر نمی کنم ارزش داشته باشد. 
اینکه با ارز دارو، خودرو وارد کرده اید صحت ندارد؟ پس چرا وزیر بهداشت وقت در 

همان زمان به این موضوع اعتراض کرد؟ 
البته باید دید که چه کسی این کار را انجام داده است. ما در جریانش نیستیم. 

شرکتی را می شناسید که این کار را کرده باشد؟ 
چون گفتار باید بر پایه مستندات باشد و من مستندی در این زمینه ندارم نمی توانم چیزی 

بگویم. 

با تزریق 7/5 هزار میلیارد تومان به طرح های عمرانی، 

سرمایه های خفته مسکن بیدار می شوند 

صدور کیفرخواست واردات خودرو با ارز دارو؛

این عده خاص چه کسانی هستند؟ 

محمد جهانگیریان

 یک کارشناس اقتصادی با اشاره به 
در  تسریع  برای  طرح  بهترین  این که 
است،  اشتغال  افزایش  اقتصادی  رونق 
گفت: لازم است به واحد های تولیدی که 
هنوز ورشکسته نشده اند وام داده شود 
تا تولیدات و در نتیجه نیروی کار خود را 
افزایش دهند، به این ترتیب تقاضا نیز در 

کشور بالا خواهد رفت. 
"بسته  برنامه  درباره   تقوی  مهدی 
رونق  در  تسریع  برای  دولت  سیاست های 
در  سرمایه گذاری  اینکه  و  اقتصادی" 
بخش هایی که اشتغال ایجاد می کند از بهترین 
راه حل های تسریع روند رونق اقتصادی است 
تاکید کرد: این امر را می توان با افزایش توان 

وام دهی بانکها ایجاد کرد. 

اشتغال  افزایش  این که  بر  تاکید  با  وی 
بالا رفتن  باعث  به صورت خودکار می تواند 
تقاضا شود، اظهار کرد: اگر مردم مشغول به 
پیدا می کند  افزایش  آنها  کار شوند درآمد 
که همین امر باعث فروش رفتن تولیدات 
می شود، با این حال تورم 40 درصدی و رشد 
منفی اقتصادی در دوره های گذشته باعث 

افزایش بیکاری شده است. 
این کارشناس اقتصادی عنوان کرد: اگر 
دولت نسبت ذخیره قانونی بانک ها را کاهش 
دهد توان وام دهی بانک ها به مردم و بنگاه های 

تولیدی افزایش می یابد. 
تقوی با اشاره به افزایش حجم نقدینگی 
در سال های اخیر اظهار کرد: نقدینگی در 
کشور کم نیست، با این حال ضربه هایی که 

به اقتصاد ایران خورده باعث شده بخشی از 
تولید کنندگان از رده خارج شوند و اگر بانک 
واحد های  به  طرح  این  در  بتواند  مرکزی 
تولیدی نجات یافته وام بدهد تولید افزایش 

پیدا می کند. 
به  می تواند  تولید  افزایش  داد:  ادامه  وی 
افزایش نیروی کار منجر شده و این درآمد 
اضافی برای خانوارها در نهایت تقاضا را بالا 

می برد. 
این کارشناس اقتصادی با اشاره به این که 
با  ایران  اقتصاد  در  روند  این  است  ممکن 
این حال  با  برود، گفت:  پیش  سرعت کم 
دولت موفق شده است که نرخ رشد منفی را 
به نرخ رشد مثبت تبدیل کند و این امر نشان 
می دهد که کسب وکار رونق پیدا کرده است. 

هزینه  نحوه  درباره ی  همچنین  تقوی 
درآمد های آزاد  شده ایران خاطرنشان کرد: 
این امر می تواند قیمت دلار را بشکند، اما به 
هیچ وجه نباید قیمت ارز افزایش پیدا کند، 
چرا که موجب افزایش دوباره تورم خواهد شد. 
به گفته وی بهترین راه برای هزینه کرد 
درآمد های آزاد شده ایران کمک به واحد های 

تولیدی است. 
این کارشناس اقتصادی در این باره عنوان 
کرد: طی سال های اخیر کالاهای سرمایه ای 
که  شده اند  مستهلک  تولیدی  واحد های 
همین تکنولوژی قدیمی باعث پرهزینه شدن 
تولیدات می شود، بنابراین دولت باید از این 
منابع برای وام دهی به واحد های تولیدی و 

نوسازی آنها استفاده کند. 

در ارزیابی کارشناسی بسته رونق اقتصادی عنوان شد؛ 

اشتغال، حلقه مفقوده بسته تسریع در رونق اقتصادی 

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رأی ش��ماره 139460330001011963 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001006846آقای/ خانممحمد خلج فرزند حسن3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 182/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی باقیمانده 9506 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 2- رأی ش��ماره 139460330001011966 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1394114430001000384 آقای/ خانم اکرم غفاری فرزند جعفر3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 182/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی باقیمانده 9506 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 3- رأی ش��ماره 139460330001010046 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001008460 آق��ای / خانم عباس ولی زاده فرزند عبداله6دانگ 
یک باب س��اختمان بمس��احت 132 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک ثبتی 

10929/9 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 4- رأی ش��ماره 139460330001012810 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001004486 آق��ای / خان��م عبدالرضا پرون فرزند محمد علی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 121/59 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10285 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
5-  رأی ش��ماره 139460330001005754 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001004468 آقای / خانم محمد ولی اشکاران فرزند فغان 6دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 141/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10434/3 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا 

حاجی رئیس ابراهیمی .
 6-  رأی ش��ماره 139460330001011742 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003550 آق��ای / خانم محم��د مرادخانی فرزند ابوالفضل 
3دانگ مش��اع از 6دانگ یک باب س��اختمان بمساحت 34/05 متر مربع بر روی 
قس��متی از پلاک ثبتی 10421/251 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
7- رأی ش��ماره 139460330001011740 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003232 آق��ای / خانم حس��ن مراد خانی فرزند ابوالفضل 
3دانگ مش��اع از 6دانگ یک باب س��اختمان بمساحت 34/05 متر مربع بر روی 
قس��متی از پلاک ثبتی 10421/251 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
8-  رأی ش��ماره 139460330001009935 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001001831 آق��ای / خانم زهرا قنادی فرزند عبدالامیر6دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 151/32 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
باقیمانده 11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

خانم زهرا فاطمی.
 9- رأی ش��ماره 139460330001000986 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430002004374 آق��ای / خانم اس��ماعیل عیوضی بزچلوئی فرزند 
ابراهیم6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 132/27 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11002 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 
از غلامرضا ولی نس��بت به 65/5متر مربع و روح اله عیوضی بزچلوئی نس��بت به 

65/5متر مربع.
 10- رأی ش��ماره 139460330001008250 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003012 آق��ای / خانم محمد خدیری فرزند خلیل 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 67 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11243 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مریم ولی احدی از 

وراث حبیب اله ولی. 
11- رأی ش��ماره 139460330001009999 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003961 آق��ای / خان��م احم��د پ��ور اعتم��اد فرزند علی 
محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 148/54 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 11525 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 12- رأی ش��ماره 139460330001007897 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001002425 آق��ای / خان��م بهاءالدین الهی چورن فرزند علی 
آقا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 93 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11006 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا 

ارغوان و غلامحسین ارغوان. 
13-رأی ش��ماره 139460330001005737 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005904 آقای / خانم حسن گیلکیان فرزند غلامعلی6دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 117/43 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

باقیمانده 11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 14-  رأی ش��ماره 139460330001011298 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001003418 آقای / خانم ابوالفضل الماسی فرزند مصطفی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 98 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10420 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث مرتضی الماسی.
 15- رأی ش��ماره 139460330001008606 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001000607 آقای / خانم معصومه ساده فرزند ماشااله6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 49/70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10312/1 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
16-رأی ش��ماره 139460330001010211 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005831 آقای / خانم زهرا آفرین فرزند اصغر2دانگ مشاع 
از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 111/95 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10616 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 17- رأی ش��ماره 139460330001010214 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005833 آقای / خانم جعفر تکیه مطلق فرزند محمد4دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 111/95 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 10616 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 18- رأی ش��ماره 139460330001009011 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 

1391114430001006313
 آق��ای / خانم ج��واد نیک گفتار فیروز فرزند احمد6دانگ یک باب س��اختمان 
بمساحت 149/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11231 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
19-رأی ش��ماره 139460330001010548 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003379 آقای / خانم عباس آیاز فرزند داود6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 234 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11198/2 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

 20- رأی ش��ماره 139460330001011699 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001004569 آق��ای / خانم محمد رضا حاجی زاده صادق فرزند 
علی نقی6دانگ یک باب س��اختمان بمساحت 167 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمان��ده 9203 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از 

خانم اقدس حسینی. 
21- رأی ش��ماره 139460330001009282 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005812 آق��ای / خان��م حبی��ب صادق��ی نیک��و فرزن��د 
ابوالفضل6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 45/33 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10293 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

فاطمه قنبر زاده اشعری احدی از وراث طوبی دری.
 22- رأی ش��ماره 139360330001034584 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001002810 آق��ای / خان��م س��بز عل��ی خانعلی نی��ا فرزند 
بیرامعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 65/60 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11243 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از وراث غلامرضا ولی.
 23- رأی ش��ماره 139460330001001969 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001001415 آقای / خانم علی صابری فرزند قاس��م6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 152/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11224 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا ولی.
 24- رأی ش��ماره 139460330001009116 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001004879 آقای / خانم س��ید حس��ن حسینی فرزند سید 
تقی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 175 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 8273 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 25- رأی ش��ماره 139460330001008540 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003296 آق��ای / خان��م عل��ی خ��وش لهجه مطلق فرزند 
حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11227 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید 

اکبر موسوی منفرد.
 26- رأی ش��ماره 139460330001011523 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001002665 آقای / خانم محمد صفاجو فرزند عباس6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 159/91 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11525 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از فتح اله گل.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مش��اعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اش��خاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/07/12
تاریخ انتشار دوم: 1394/07/27
 جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی فقدان سند مالکیت 
 آقای ابوالقاسم حسن زاده با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته 
که سند مالکیت بشماره مسلسل 204310 مربوط به پلالک 10599/529/6089 
اصلی واق��ع در بخش 1 ثبت قم در صفحه 368 دفتر 326 ذیل ثبت 50314 
بنام حسن حسن زاده ثبت و سند صادر سپس طی سند 171280 -93/11/8 
دفتر20 قم به ابوالقاس��م و مریم حسن زاده منتقل شده که سند بعلت سهل  
انگاری فقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است . لذا 
مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
ویا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد. بدیهی است پس از  انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 
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در نقد فیفا و اتفاقاتش
سه شاه مخلوع!

رسوایی و فساد در فیفا امکان پذیر است چون طرفداران فوتبال نمی خواهند 
چیزی در مورد آن بدانند.

 سپ بلاتر و میشل پلاتینی به طور موقت از ریاست فیفا و یوفا محروم شدند و تنها 
راه حل باقی مانده برای فدارسیون جهانی فوتبال، ریاست کسی است که متعلق به این 
سازمان نباشد. راس فیفا فاسد شده و فدراسیون جهانی فوتبال در دریایی از رسوایی 
و بخشش غرق شده است. سپ بلاتر رییس فیفا، میشل پلاتینی، رییس یوفا و ژرمی 
والکه، نایب رییس پیشین فیفا، سه فرد قدرتمند در اداره دنیای فوتبال به دلیل رشوه 

به طور موقت از هرگونه فعالیت مرتبط با این ورزش محروم شدند.
پلاتینی و چونگ مونگ جون درحالی نامزد ریاس��ت فیفا ش��دند که بلاتر در سال 
جاری از سمت خود بازنشسته خواهد شد. انتظار می رفت هر دو از نامزد شدن  انصراف 
دهند اما هفته گذش��ته اعضای فیفا حمایت خود را از پلاتینی در این ارتباط اعلام 

کردند.
نمی توان به رییس موقت فیفا یعنی »عیسی حیاتو« نیز اعتماد چندانی داشت. آیا او 
نفر بعدی است که رسوایی اش اعلام خواهد شد؟ اگر این اتفاق بیفتد، تعجب برانگیز 
نیست. در انتخابات اخیر ریاست فیفا، حیاتو به بلاتر رای داد. او در این باره گفت: او 

صادق ترین فرد در اطراف من است.
چیزی که واضح است، رییس بعدی فیفا باید فردی باشد که به این سازمان تعلق 
نداشته باشد. کسی که سمتی عالی در فیفا نداشته باشد. فدراسیون جهانی فوتبال 
در سال های اخیر، همیشه فردی از سازمان خود را بر این مسند نشانده است. البته 
بهتر است گفته شود چند دهه است که انتخاب رییس فیفا به همین منوال است، از 
زمانی که »ژائو هاولانژ« برزیلی از سال 1974، ریاست فیفا را بر عهده گرفت و بلاتر 
در کنار او به عنوان مدیر اجرایی از سال 1981 کار خود را آغاز کرد نیز این چنین بوده 
اس��ت. حکومت سالخورده فیفا از جامعه مدرن و دموکراتیک فاصله دارد و همچون 
آفریقایی ها و افرادی از آمریکای لاتین، حکومت استبدادی را در پیش گرفته است. 
اعضای فیفا کسی را از بین نبرده اند اما همچون کوتوله های سو استفاده گر در حال 

تفریح هستند.
همچنین لیونل مسی و خاویر ماسکرانو کسی را نکشته اند اما مالیات اسپانیا را دور 
زده اند. هر دو بازیکن بارسلونا به همراه مدیر برنامه هایشان می خواهند خود را بالاتر 
از قانون نشان بدهند. تعجب برانگیز است که آنها، تنها کسانی هستند که در راس 
فوتبال حرفه ای دس��ت به چنین کاری زده و تخلف می کنند. آنها همچون مدیران 
دستگیر شده فیفا و مورد تحقیق قرار گرفته FBI، تنها کسانی هستند که به دزدیدن 

پول ها مشغول هستند!
مطمئن هس��تیم زمانی که جک وارنر، نیکولاس لئوز و دیگر دس��تیارانش در ماه 
می دستگیر و محروم شدند، بلاتر از ترس به خود می لرزید.خیلی دیگر از بازیکنان 
باش��گاه های بزرگ در همین ش��رایط به س��ر می برند. همچنین مدی��ر برنامه های 
فوتبالیست ها، مربیان و مدیران دیگر باشگاه ها هر لحظه از افشای تخلف خود ترس 

دارند.
رسانه، درباره افشای این رسوایی ها مسئولیت دارد و ترسی ندارد که از لحاظ قانونی 
برایش مشکلی ایجاد شده یا اینکه منابع خبری خوب خود را از دست بدهد. رسانه 
همچنین با جامعه بزرگ فوتبالی  روبه روس��ت که بدون آگاهی،  در پنهان کردن این 
رسوایی ها، نقش دارد. متحدانی که در جهان فوتبال حضور دارند، نمی خواهند مردم از 

کارهایی که می کنند خبر داشته باشند.
طرفدار فوتبال بودن یعنی بازگش��ت به س��رزمین کودکی، سرزمینی معصوم که 
فعالیت های عقلانی روزانه در آن معنایی ندارند و هیچ گونه مسئولیت پذیری در آن 
دیده نمی شود. زمانی ما از رسوایی افراد حاکم خبردار می شویم، گویی نبود »بابانوئل« 
یا »سه پادشاه مجوس« را کشف کرده اند. اغلب دوست داران فوتبال و روزنامه نگاران 
ترجی��ح می دهند دنیایی رویایی بس��ازند که در آن، قهرمانان ما بی��رون از زمین از 
شخصیت بالا و خوبی برخوردارند. برای همین و نه به هیچ دلیل دیگری، سال هاست 

قهرمانان ما از این موضوع سو استفاده کرده اند. 

با حضور استاندار قم؛
مراسم ورزش صبحگاهی در قم برگزار شد

 مراسم ورزش صبحگاهی با حضور مدیران دستگاه های اجرایی و استاندار قم 
برگزار شد. 

مراسم ویژه ورزش صبحگاهی صبح یکشنبه با حضور استاندار قم و جمعی از مسئولان 
استانی در ورزشگاه شهید حیدریان قم برگزار شد.

در این مراسم که با حضور حسن عابدی مدیرکل ورزش و جوانان قم و امیر مهدی زاده 
قهرمان کاراته آسیا و جهان برگزار شد، شرکت کنندگان در مراسم در پیست ورزشگاه 

شهید حیدریان به دویدن و نرمش پرداختند.
این برنامه ورزش صبحگاهی با حمایت باشگاه یاسین پیشروی قم به عنوان حامی ورزش 
قم در لیگ بر تر فوتسال، تکواندو و وزنه برداری برگزار شد و روح الله حسینی رئیس هیئت 
مدیره، علی رحمانی مدیرعامل و برخی از عوامل باشگاه یاسین پیشرو در آن حاضر بودند.

برخی از مسئولان استانی قم از جمله رضا سلیقه مدیرکل بهزیستی استان قم، نصرالله 
بازوند مدیرکل کار و رفاه اجتماعی قم، حمیدرضا شیخ الاسلام مدیرکل آموزش و پرورش 

قم در این مراسم حضور داشتند.
در این مراسم، مهدی اردستانی رئیس هیئت ووشوی قم به مناسب ایام عزاداری سالار 
شهیدان)ع( دقایقی برای حضار به مداحی پرداخت ضمن اینکه علیرضا برخوردار رئیس 

هیئت کاراته و محمد جمشیدی رئیس هیئت تکواندو در این مراسم حضور داشتند.
سید مهدی صادقی استاندار قم در این مراسم با تقدیر از باشگاه یاسین پیشرو به دلیل 
حمایت از ورزش قم، بر ارتقای جایگاه اخلاق در ورزش تأکید کرد. حسن عابدی مدیرکل 
ورزش و جوانان اس��تان قم نیز در این مراسم طی سخنانی ابراز امیدواری کرد مصوبات 

شورای ورزش همگانی سبب پویایی و نشاط جامعه به ویژه قشر کارمندان شود.

استاندار قم در مراسم ورزش صبحگاهی:
اخلاق گرایی در ورزش مورد توجه باشد

استاندار قم با بیان اینکه تشریفات و حواشی پیراموش ورزش بایدکم شود، 
گفت: اخلاق گرایی در ورزش در دستور کار قرار گیرد. 

س��ید مهدی صادقی صبح یکشنبه در مراسم ورزش صبحگاهی که با حضور مدیران 
دس��تگاه های اجرایی در ورزشگاه شهید حیدریان قم برگزار شد، اظهار داشت: برگزاری 
برنامه های ورزش صبحگاهی می تواند نقش مهمی در شور و نشاط در بین آحاد مردم 

داشته باشد و این قبیل برنامه ها باید گسترش یابد.
وی افزود: از باشگاه یاسین پیشرو تشکر می کنم که در فراهم کردن زمینه برگزاری این 
مراس��م ورزش صبحگاهی و نیز حضور پررنگ در ورزش استان و فعالیت در رشته های 

فوتسال، وزنه برداری و تکواندو نقش قابل توجهی داشته  است.
استاندار قم گفت: امیدوارم تشریفات و حواشی ورزش کم شود و ورزش به عنوان تضمین 
کننده س��لامت جامعه در میان مردم نهادینه شود و این هدف با اراده مردم و همیاری 

دستگاه ها ممکن می شود.
صادقی بیان داشت: توصیه من به کسانی که ورزش می کنند این است که با ورزش، هر 
مقدار که از وزن خود کم می کنید به کیفیت اخلاق خود بیافزایید و مسئله اخلاق موضوع 

مهمی در عرصه ورزش است.
وی عنوان کرد: اخلاق گرایی در ورزش در دستور کار قرار گیرد و در ورزش تنها به مسائل 
فنی ورزش��ی توجه نشود، بلکه موضوع اخلاق و معنویات باید به عنوان بخشی مهم از 

برنامه های ورزشی مورد توجه باشد.
استاندار قم افزود: امیدوارم برنامه ورزش صبحگاهی و نیز جلسه ای که در زمینه توسعه 
ورزش همگانی برگزار شد سبب شود تمامی مردم به ویژه کارمندان شرایط بهتری برای 

فعالیت بدنی و حضور در برنامه های ورزشی در اختیار داشته باشند.

آرسنال در اندیشه جذب مهاجم
 تیم فوتبال اتلتیکومادرید

توپچی ه�ای لندن ب�رای تقویت خط حمله خ�ود به دنبال ج�ذب »آنتونی 
گریزمان« هستند.

 این مهاجم 22 ساله فرانسوی که از سال 2014 به تیم مادریدی پیوسته در 42 بازی 
27 گل برای این تیم به ثمر رسانده است.

 بر پایه گزارش مترو، آرسنالیها می خواهند تا قبل از رقابتهای یورو 2016 با این ملی 
پوش فرانس��وی قرارداد ببندند چون می دانند ارزش ای��ن بازیکن پس از این رویداد 
افزایش پیدا میکند. تیم های چلسی، رئال مادرید و منچستریونایتد هم تمایل به جذب 
گریزمان دارند.  این بازیکن در هفت بازی فصل جدید رقابتها سه گل زده و دو پاس گل 

داده و به اتلتیکو کمک کرده در چهار بازی برنده از زمین خارج شود.

بایرن مونیخ با کارلو آنچلوتی تماس گرفت
با افزایش احتمال جدایی پپ گواردیولا از بایرن مونیخ مسئولان این باشگاه 

آلمانی با کارلو آنچلوتی تماس برقرار کردند.
سرمربی حال حاضر بایرن مونیخ که قراردادش در پایان فصل با این تیم به پایان می رسد 

طبق اعلام رسانه ها با منچسترسیتی به توافق رسیده است. 
 بر پایه گزارش میرر، بایرن با آنچلوتی که پس از جدایی از رئال مادرید بدون تیم است 
وارد گفتگو ش��ده اس��ت.  طبق اعلام این سایت، از آنجا که قرارداد گواردیولا با بایرن در 
پایان این فصل به پایان می رسد و وی تمایلی برای تمدید قرارداد نشان نمی دهد شواهد 
حکایت از آن دارد که این مربی در پایان این فصل و پس از گذش��ت س��ه فصل راهی 
ورزشگاه »اتحاد« می شود.   بایرن مونیخ برای مربی 44 ساله حال حاضر خود تا پایان سال 
جاری میلادی ضرب الاجل تعیین کرده است.  تعطیلات زمستانی شش هفته ای بایرن 
از یک هفته قبل از کریسمس آغاز می شود و صبر باشگاه در این زمان به پایان می رسد.

دلیل پیروزی منچستریونایتد از دید رونی
کاپیتان منچستریونایتد از دلیل اصلی پیروزی تیمش در دیدار برابر اورتون 
س�خن به میدان آورد و تیمش را شایسته پیروزی در این دیدار خارج از خانه 

دانست.
منچستریونایتد در هفته نهم رقابت های لیگ برتر انگلیس پیروزی ارزشمندی را به دست 

آورد و موفق شد که در ورزشگاه گودیسون پارک، با سه گل اورتون را شکست دهد.
 وین رونی در دیدار برابر تیم سابقش، عملکرد خوبی از خود نشان داد و گل سوم را هم 
به ثمر رساند. او بعد از بازی گفت: در دیدار قبلی مان برابر آرسنال با سه گل بازی را واگذار 
کردیم. این شکست سنگین، انگیزه خوبی برای ما شد تا به خودمان بیاییم و در این دیدار 
به پیروزی برسیم.  رونی ادامه داد: بعد از بازی برابر آرسنال احساس ناامیدی شدیدی به 
همه ما دست داد و به خودمان قول دادیم که در این دیدار جبران کنیم که خوشبختانه 
این گونه شد. اطمینان داشتیم که بازی بسیار سختی پیش روی مان است اما عملکرد 
بسیار خوبی داشتیم و با ارائه یک نمایش زیبا، سه امتیاز را به دست آوردیم. اشتباهاتی 
را که در دیدارهای اخیرمان داشتیم، برطرف کردیم و موفق شدیم که سه امتیاز این 
بازی حساس را به دست آوریم.  کاپیتان 30 ساله شیاطین سرخ از سال 2007 تاکنون 
نتوانسته بود در گودیسون پارک گلزنی کند. او همچنین در 17 بازی اخیر خارج از خانه 

یونایتد موفق به گلزنی نشده بود.

 دایی: برانکو به این شکل نمی تواند موفق شود  
دهنوی مقصر نبود، آنهایی که با هادی رفاقت داشتند باید رعایت می کردند

 سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: من برای برانکو احترام 
قائلم، او می تواند موفق شود اما نه با این شکل.

تیم فوتبال صبا در چارچوب هفته هشتم لیگ برتر به مصاف 
پرسپولیس رفت که در پایان دو تیم به تساوی یک بر یک رضایت 

دادند.
این دیدار با حواشی مختلفی روبه رو بود که حتی پس از بازی هم 

صحبت ها و حرف و حدیث هایی مطرح شد.
در این خصوص با  علی دایی سرمربی این تیم گفت وگویی انجام 

شده است که در زیر می خوانید:
مقابل  تیم  این  تساوی  و  صبا  شرایط  مورد  در  ابتدا  در 

پرسپولیس صحبت کنید.
بازیکنان ما به خوبی تمرینات خود را دنبال می کنند و موسوی مالک 
باشگاه هم سنگ تمام گذاشته است. او به خوبی ما را حمایت کرده 
و اردوهای خود را برگزار کردیم. با وجود اینکه تیم دیر بسته شد و 
فکر می کنم 4 تمرین درست و حسابی هم انجام نداد و خیلی عقب 
بودیم اما در طول مسابقات خیلی خوب کار کردیم و از همکارانم تشکر 
می کنم که توانستیم کارها را پیش ببریم. برنامه ریزی خوبی کردیم و 
خدا را شکر بازیکنان از لحاظ بدنی به آن شرایطی که مدنظرمان بود 
رسیده اند. در آرامش کار خود را دنبال می کنیم. بازیکنان بسیار خوبی 

داریم که به ما کمک کردند.
در خصوص بازی با پرسپولیس صحبت کنید. مقابل این تیم 

به تساوی یک بر یک دست یافتید.
ما تمام تلاش خود را کردیم تا در این دیدار به پیروزی برسیم و 
خود را به بالای جدول برسانیم اما متاسفانه این اتفاق رخ نداد. به هیچ 
عنوان دوست نداریم که در بازی خانگی و چه خارج از خانه امتیاز از 

دست بدهیم. سیستم بازی خود را با توجه به نفرات مان در بازی مقابل 
پرسپولیس تغییر دادیم که در پایان هم بازی با تساوی یک بر یک به 

پایان رسید.
این بازی حواشی هم داشت از جمله درگیری رضا نورمحمدی 

با قاسم دهنوی که منجر به اخراج هر دو بازیکن شد.
به نظر من بازیکن ما به هیچ عنوان مقصر نبود. تمام صحنه ها این 
موضوع را نشان می دهد. همه چیز مشخص است اما متاسفانه بازیکن 
ما را اخراج می کنند. شرایط جوی ورزشگاه به گونه دیگری بود. مثل 
یک بازی معمولی نبود. به نظرم همه دوست داشتند ما بازنده بازی 
باشیم که این بازی در یاد و خاطره ها بماند. در هر صورت خدا را شکر 
می کنیم که بازیکنان کار گروهی خوبی انجام دادند. تیم ما روز به 
روز بهتر می شود و پتانسیل حضور در رده های بالای جدول را داریم. 
سعی و تلاش خود را می کنیم اما برخی مواقع مصدومان و محرومانی 
پیدا می کنیم که شرایط را برایمان دشوار می کند. به هر صورت سایر 

بازیکنان هستند که بتوانند جایگزین نفرات غایب باشند.
قصد تقویت تیم را دارید؟

تمام فکرمان این است که در نیم فصل تیم را تقویت کنیم که در 
پایان فصل بتوانیم نتایج خوبی کسب کنیم.

به فکر کسب سهمیه هم هستید؟
تمام فکر و ذهن مان این است. تلاش مان را می کنیم تا بتوانیم در 
پایان فصل سهمیه کسب کنیم. همه چیز دست خداست. چه کسی 
فکر می کرد ما هم اکنون میلاد فراهانی و هاشم بیک زاده را به علت 
مصدومیت نداشته باشیم. خدای ناکرده اگر دو اتفاق دیگری رخ بدهد 
چه خواهد شد. در دیدار مقابل پرسپولیس هنوز به دقیقه یک بازی هم 
نرسیده بودیم که متاسفانه هاشم را از دست دادیم و تمام برنامه هایمان 

به هم ریخت. ماچادو دستش شکسته است و قاسم دهنوی هم برای 
بازی آینده نداریم. به هر حال این مسائل در فوتبال اتفاق می افتد اما 
سعی می کنیم که با نفراتی که داریم کمبودهای خودمان را جبران 

کنیم.
نظرتان در مورد صحبت های برانکو پس از بازی چیست؟ او 

نظری کاملا متفاوت داشته است.
برانکو بزرگ من است و احترام خاصی برای او قائل هستم. به هر 
حال او هم نظر خود را داده است. همانطور که من نظرم را گفتم. 
شاید او از دید دیگری بازی را نگاه کرده است. ما همه به یک گونه 
بازی را نگاه نمی کنیم. شاید او مدل دیگری بازی را نگاه کرده است. 
مطمئنا می تواند موفق باشد اما به این شکل فکر نکنم بتواند موفقیتی 

به دست آورد.
    برخی هواداران می گویند در دیدار با پرسپولیس حرمت 
هادی نوروزی از سوی دایی، نورمحمدی و دهنوی حفظ نشد. 

نظرتان در این مورد چیست؟
همه می دانند که ما چگونه کار می کنیم. من در تیم صبا کار می کنم 
و تمام تلاش خود را باید بکنم که تیمم موفق شود. مگر می شود کسی 
که در تیمی کار می کند عرق و تعصب به آن نداشته باشد. شاید چون 
ما تیم مان را به گونه ای ارنج کردیم که تیم بازنده نبودیم به آقایان 
برخورده است. دوستانی که با هادی زندگی می کردند و با او رفاقت 
داشتند آنها باید یکسری مسائل را رقم نمی زدند و رعایت می کردند. ما 
مربی هستیم و بیرون زمین کار خود را می کنیم اما دوستانش که با او 
رفاقت هم داشتند کمی صبر می کردند و پس از مدتی عکس العملی 
ازخود نشان می دادند. اگر ببینم جایی مطالب خلاف واقع می زنند 
اجازه نمی دهم که سوءاستفاده ای صورت بگیرد. پیگیری قانونی خود 

را انجام می دهیم.
داده شکایت  قاسم دهنوی  به  داور  که  کارتی  به  نسبت 

می کنید؟
باشگاه باید پیگیر این موضوع باشد. صحنه ها تمام مسائل را نشان 
می دهد. من از خود او هم پرسیدم. خود او در رختکن هم بسیار ناراحت 

بود و گفت که کاری انجام نداده است.
تعطیلات لیگ به ضرر شما نیست؟

شما در مورد چیزی بپرسید که ما بتوانیم در آن نقشی داشته باشیم. 
وقتی راه حلی نداریم بیهوده است که بخواهیم در مورد آن صحبت 
کنیم. ما مجبور هستیم تیم را در این شرایط تمرین بدهیم و برای 
بازی ها آماده شویم. مطمئنا فشردگی مسابقات به تیم آسیب می زند 
چرا که باعث مصدومیت و سایر موارد می شود اما همه این موارد در 
حالی است که باید مسابقات را برگزار کنیم و راه حل دیگری نداریم. 

باید برنامه های خود را وفق دهیم تا تیم ملی موفق باشد.
برخی ها می گویند برای بازی هایی مقابل گوآم و هند نیازی 

نیست لیگ 20 روز تعطیل شود. نظرتان در این باره چیست؟
این موارد را ما تصمیم نگرفته ایم.از یک سال پیش برنامه داده شده 
است و باید آن موقع که برنامه داده می شد اعتراض می کردیم نه اینکه 
هم اکنون بخواهیم صحبت هایی را مطرح کنیم. فکر می کنم ما هم، هم 
اکنون بد موقعی اعتراض می کنیم. باید همان موقع که برنامه را اعلام 
کردند اعتراض می کردیم. در آن زمان هم می دانستیم که می خواهیم 
با هند و گوآم بازی کنیم اما چرا اعتراض نکردیم. حالا که کمی فشار 
آمده است داریم اعتراض می کنیم که به نظرم این کار درست نیست.

نظرتان در مورد تیم ملی چیست؟
متاسفانه بازی تیم ملی را ندیدم اما به عنوان یک ایرانی همیشه 
دوست دارم تیم ملی موفق باشد. مطمئن باشید تیم ملی از این گروه 
صعود خواهد کرد. تیم های خاصی حضور ندارند اما مرحله بعد مهم 
است که باید بازی های دوستانه خوبی برگزار کنیم. بعد از سال ها یک 
بازی دوستانه خوب مثل ژاپن را دیدم و به این بازی ها نیاز داریم. ما باید 
ببینیم که چه امکاناتی داده ایم و در مقابل آن چه چیزی می خواهیم. 
به نظرم انتقادهایی که از تیم ملی می شود درست نیست. برخی مسائل 
که قبل از بازی ها پیش می آید صحیح نیست. همه ما ایرانی هستیم 
حالا سرمربی تیم ملی می خواهد کی روش و یا هر شخص دیگری 
باشد. باید تیم ملی را حمایت کنیم. وظیفه ما این است. اگر انتقادی 
هم می خواهد صورت بگیرد باید صحیح باشد نه اینکه بخواهیم تیم 
را تخریب کنیم. همیشه مخالف این بودم که در سطح تیم ملی و 
یا باشگاه های بزرگ چنین رفتارهایی صورت بگیرد. متاسفانه ما به 
این مسائل عادت کرده ایم. در حالی که باید همراه و همگام با تیم 

ملی باشیم.
دایی  علی  با  را  طارمی  مهدی  و  آزمون  سردار  خیلی ها 

مقایسه می کنند.
به نظرم مهاجمان بسیار خوبی داریم. باید به جوانان مان بها و 
وقت بدهیم تا بتوانند پیشرفت کنند. ماها تمام شده ایم و به دنبال 
زندگی مان رفته ایم. حالا باید جوانان را تشویق کنیم تا بتوانند موفق 
باشند و به بازیکنان بزرگی در تیم ملی تبدیل شوند. آزمون و طارمی 
بازیکنان خوبی هستند که می توانند در آینده موفق باشند. باید بیشتر 
از اینها کار کنند تا نتیجه تلاش خود را بگیرند. سردار را خیلی دوست 
دارم و بازی او را هم دوست دارم. همینطور مهدی طارمی را. می تواند 
بهترین مهاجم ایران شود. باید به این بازیکنان کمک کنیم. خوشحال 
هم می شوم مقایسه شود. دیگر نباید به فکر گذشته باشیم.خیلی 
دوست دارم که کسی بیاید بهتر از ما بازی کند و بیشتر از ما گل 
بزند. این موضوع باعث می شود به جامعه شور و نشاط وارد شود. 
دیگر سنی از ما گذشته است. طبیعی است که هم اکنون باید از 
این جوانان حمایت شود و آرزوی قلبی من این است که بازیکنانی 
بیایند که بهتر از ما کار کنند چون خوب بودن آنها باعث خوشحالی 

خانواده ما می شود.

شماره مناقصه:
94/10

در نظر دارد: پروژه گاز رسانی به حفره های خالی، توسعه شبکه مرحله 38 شهر قم )pc( را از طریق 
مناقصه عمومی) یک مرحله ای( و پس از ارزیابی کیفی به  مناقصه گران واجد شرایط واگذار نماید:

الف- شرح مختصرکار:
لوله گذاری توزیع فلزی به طول تقریبی 10000 متر؛  )1

ب- محل اجرا: سطح شهر قم می باشد.
ج-شرایط پیمانکاران متقاضی:

1( توانایی انجام کار درمدت 360 روز تقویمی
2( دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تاسیسات و تجهیزات و یا پایه 5 رشته نفت و گاز از سازمان مدیریت و 

برنامه ریزی کشور.
3( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد)واریزی به حساب شماره 2174633403005سیبا( به مبلغ 

190/000/000 ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی.
4(  توانایی ارایه انواع ضمانتنامه بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی.

د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی کیفی تا تاریخ 1394/8/10 می باشد.
ه- مهلت عودت اسناد ارزیابی کیفی و پاکات مناقصه تا پایان وقت اداری مورخ 1394/8/24 می باشد.

و- زمان گشایش پاکات ساعت 9:30 روز چهارشنبه مورخ 1394/09/4 می باشد.
مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه ) به مبلغ 290/000 ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( 
به آدرس قم ،بین میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین کوچه شماره 18 شرکت گاز استان قم، امور 

قراردادها مراجعه نمایند. در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس: 
WWW.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به آدرسWWW.Spac.irقابل 

دریافت است.
نکات قابل توجه:

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.
2( کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب، به میزان 20درصد مبلغ اجرای کار و 25 درصد مبلغ 
کالای عهده پیمانکار به عنوان پیش پرداخت طبق شرایط پیمان و در ازای ارایه ضمانتنامه بانکی به پیمانکار 

پرداخت می نماید.
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهاد ها مختار بود و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.

4( به پیشنهاد های مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد از مدت مقرر در آگهی برسد مطلقا ترتیب اثر 
داده نخواهد شد.

5( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره تلفکس امور قراردادهای شرکت گاز استان 
قم 36620004-025 تماس حاصل فرمایند.

شرکت گاز استان قم

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

آگهی  فراخوان مناقصه عمومی
تجدید مناقصه  )نوبت اول(





اجتماعی 6

شما هم حوصله تان در حین کار سر می رود؟ 

کار کردن برای شما هم همینطور پیش می رود؟ مدام ساعت را نگاه می کنید 
در حالیکه زمان به آرامی جلو می رود؟ دوست دارید به چالش کشیده شوید 
و هیجان داشته باشید؟ کسل شدن در حین کار بسیار ناخوشایند است و ما 

می خواهیم به شما نشان دهیم که چه باید بکنید. 
ابتدا بیایید به دلایل این پیشامد نگاهی بیاندازیم. 

مردم اغلب به دلایل زیر در حین کار حوصله شان سر رفته و کسل می شوند: 
صلاحیت و شایستگی بیش از حد لزوم- کار برای شما زیاد از حد ساده است و می توانید 
زودتر از موعد آنرا تمام کنید. چالش��ی وجود ندارد و تکلیفی بر عهده تان نیس��ت که 

صلاحیت شما را بسط دهد. 
کارِ خیلی کم- این مورد هم شبیه به مورد قبلی است با این تفاوت که در اینجا کار آسان 
نیست، بلکه کار به اندازه ی کافی به شما سپرده نمی شود. این مورد زیاد رایج نیست چرا 
که امروزه بیشتر شرکت ها سعی می کنند تا جاییکه می شود بهره وری کارکنان را بیشتر 
کرده و از آنها کار بکشند. مگر اینکه در تظاهر به داشتن مشغله ی زیاد ماهر باشید، که 
می تواند اخطاری باشد مبنی براینکه کسب وکار خوبی ندارید و/یا قرار است کارتان را از 

دست بدهید.
 انجام کارهای کسل کننده- همه ی ما درمقابل علایق و خواسته هایمان حق داریم پس 
اگر شغلی ملال آور داشته باشید، زمان برای شما به کندی می گذرد، حتی اگر تمام روز 

مشغول باشید.
 حال چه می توان کرد؟ 

علایق خود را پیدا کرده و بیشتر مشغول آنها باشید.
چه کاری به نظرتان جالب می آید؟ درمورد اولویت های زندگیتان فکر کنید. درحین انجام 
چه کارهایی زمان از دستتان در رفته است؟ دوست دارید در روزهای تعطیل چه بکنید؟ 

آیا تمام فعالیت های مورد علاقه تان یک زمینه ی خاص دارند؟ 
برای شناخت علاقه مندی هایتان زمان بگذارید. شاید از طراحی و برنامه ریزی رویدادهای 
خاص و یا معاملات آنلاین لذت می برید. شاید برقراری ارتباط با مردم و کمک به آنها در 

مسائل شخصی شان به شما انرژی می دهد. 
سعی کنید روش هایی برای انجام کارهای مورد علاقه تان در شرکت پیدا کنید. اگر به 
برنامه ریزی علاقه دارید، در سازماندهی رویدادهای بعدی دپارتمان خود داوطلب شوید. 

اگر پژوهش دوست دارید، پروژه هایی را بردارید که نیاز به تحقیق و پژوهش دارند. 
از اینک��ه با انجام کارهای م��ورد علاقه ی خود در جهت اهداف دپارتمان یا ش��رکت 

مسئولیت های بیشتری به نقش فعلی تان اضافه کنید، نترسید. 
فراموش نکنید که برای خودتان کار می کنید. 

مهم نیس��ت کجا می روید و برای چه شرکتی کار می کنید، درواقع برای خودتان کار 
می کنید. 

وقتی این موضوع را باور داشته باشید، دیگر تنبلی معنا ندارد. هرکجا هستید، با یادگیری 
مهارت های قابل انتقال و کسب دانش بیشتر، برای خود ارزش خلق کرده اید.

 اگر شغل کنونی خود را خسته کننده می بینید یاد بگیرید که چطور نقش فعلی شما به 
سِمت های دیگر در شرکت مرتبط می شود. با افراد دیگر در دپارتمان های مختلف ارتباط 

برقرار کنید و از آنها بخواهید فرآیندهای مختلف کار خود را به شما بیاموزند. 
 اینکار برایتان زمینه ای ایجاد می کند و باعث می شود در پیدا کردن روابط میان شغل 

فعلی و فعالیت های مورد علاقه تان خلاق تر باشید.
 مهم نیست چه می کنید، فقط در آن کار بهترین باشید چرا که این سریع ترین روش در 

کسب شایستگی برای رده های بالاتر است.
 محل کارتان را زود ترک کنید و یا برای همیشه آنجا را ترک کنید. 

اگر از کارتان خسته شده اید، تلاش کنید تا انجا را ترک کنید. خیلی از افراد به خودشان 
فشار می آورند که بمانند و به کار ادامه دهند چرا که دیگران هم هنوز مشغول بکار هستند.

 با اینکه خیلی مهم است تاثیر خوبی بر دیگران داشته باشید، اما به یاد داشته باشید که 
شما در درجه اول برای خودتان کار می کنید نه برای رییس یا شرکت. اگر دیگر از ادامه ی 
کار نفعی نمی برید، آنجا را ترک کنید. اگر نمی خواهید زود بروید، پس پروژه یا فعالیتی را 

انتخاب کنید که مهارت هایتان را تقویت کند.
 اگر به هرصورتی احساس می کنید که دیگر دانشی از شرکت نصیبتان نمی شود، وقت 
آن رسیده که بدنبال شغل دیگری بگردید. هیچ دلیلی وجود ندارد که در شرکتی بمانید 
که پیش��رفت و چالشی عایدتان نمی کند، زیرا در پایان کسی که ضرر کرده خود شما 

خواهید بود. 
اگر بدلیل کسب تجربه ی بیشتر در شرکت مانده اید، مطمئن شوید که حتما تجربه 
کسب می کنید. انجام کارهای تکراری به مدت 20 سال ارزش این مدت زمان تجربه را 
ندارد.  برای رسیدن به موفقیت برند خودتان را بسازید و برای خود ارزش خلق کنید. 

منتظر گذر زمان نباشید.

تکنیک هایی که پژوهش ها کارایی آنها را اثبات کرده اند؛

11 روش فوق العاده برای تقویت حافظه
 آیا گاهی فراموش می کنید که دسته کلیدتان را کجا گذاشته اید یا سر امتحان های مهم 
پاسخ سوالات را به خاطر نمی آورید؟ خوشبختانه یک سری کاریی وجود دارد که با انجام 
آنها می توانید حافظه تان را بهبود ببخشید.  قبل از آزمون مهم بعدی تان، سعی کنید تا 
چند تا از این تکنیک های معتبر تقویت حافظه را امتحان کنید. این استراتژی هایی که به 
لحاظ عملی و پژوهشی اثبات شده اند می توانند تا حد زیادی باعث تقویت حافظه شوند، 
به خاطر آوردن را بهتر و بیشتر کنند، و نیز باعث افزایش حفظ و نگهداری اطلاعات شوند.
 1- کل ح�واس و توج�ه تان را معطوف مطلبی کنید ک�ه در حال مطالعه آن 
هستید.  توجه؛ یکی از مولفه های اصلی و عمده حافظه است. به منظور اینکه اطلاعات 
از حافظه کوتاه مدت به حافظه بلندمدت منتقل شوند، شما باید عملا به این اطلاعات 
دقت و توجه کنید. سعی کنید در محیطی به دور از عوامل مزاحم و برهم زننده آرامش و 

تمرکزتان همچون تلویزیون، موسیقی و سایر عوامل مختل، مطالعه کنید. 
2- ب�ا پایه ریزی برنامه ای منظم برای مطالعه دروس هر جلس�ه از روی هم 
انباش�ته شدن آنها خودداری کنید.  طبق مطالعه بژروک )2001( مطالعه مطالب 
در طول جلسات، مدت زمان کافی که برای پردازش اطلاعات نیاز دارید را در اختیارتان 
قرار می دهد. این تحقیق نشان می دهد دانشجویانی که به طور مرتب و منظم مطالعه 
می کنند عملکرد خیلی بهتری دارند نسبت به افراد که همه را روی هم انباشته می کنند.  
3- اطلاعات�ی که مطالعه می کنید را دس�ته بن�دی و مرتب کنید : محققان 
دریافته اند که اطلاعات در حافظه در دسته ها و گروه های مرتبط طبقه بندی می شوند. 
شما می توانید با مرتب کردن و دسته بندی مطالبی که مطالعه می کنید از این مشخصه 
مغز حداکثر بهره را ببرید. سعی کنید تا مفاهیم و عبارات مشابه را با هم گروه بندی کنید، 
یا از یادداشت ها یا مطالب کتابی که مطالعه می کنید خلاصه ای تهیه کنید تا به شما در 
گروه بندی مفاهیم مرتبط کمک کند.  4- از ابزار و فنون کمک حافظه برای افزایش 
و تقویت آن استفاده کنید:  ابزارهای کمک حافظه، تکنیک هایی است که اغلب دانش 
آموزان و دانشجویان برای مساعدت و یاری به نیروی حافظه از آنها بهره می گیرند. روش 
کمک حافظه صرفا روشی برای به خاطر سپردن اطلاعات است. برای مثال، شما ممکن 
است در تیمی مشارکت کنید که باید موارد خاصی را به خاطر داشته باشید تا بتوانید 
عملکرد خوبی داشته باشید.  بهترین روش کمک حافظه برای شما این است که برای به 
خاطر سپردن این موارد از تصاویر و تصویرپردازی مثبت، چیزی جدید و بدیع یا حتی 
تبدیل آن به چیزی مضحک و خنده دار استفاده کنید. ممکن است آن را تبدیل به شعر، 
جو یا حتی نظم و قافیه دارش کنید تا بهتر بتوانید بخش��ی از اطلاعات را حفظ کنید.  
5- اطلاعاتی را که مطالعه می کنید شرح و توضیح و مرور کنید.  به منظور به 
یادآوری اطلاعات، شما باید آنچه را مطالعه می کنید به رمز درآورید تا وارد حافظه طولانی 
مدت تان شود. یکی از موثرترین و کاراترین تکنیک های رمزگذاری شناخته شده، مرور و 
دوره مو به مو و با ذکر جزئیات است. مثالی برای این تکنیک می تواند خواندن تعریف یک 
اصطلاح کلیدی باشد، مطالعه تعریف و معنای آن اصطلاح و سپس خواندن توضیحات و 
توصیفات بیشتر و با جزئیات بیشتر درخصوص معانی آن اصطلاح خاص باشد. بعد از چند 
بار تکرار این فرآیند، به احتمال زیاد متوجه می شوید که به خاطر آوردن و یادآوری این 
اطلاعات برایتان بسیار ساده تر می شود.  6- اطلاعات جدید را به چیزهای که پیش 
از این می دانستید ربط دهید:  زمانی که مطالب ناآشنا و جدید را مطالعه می کنید، 
زمانی را صرف کنید تا ارتباطی بین این مطالب جدید و آنچه قبلا می دانستید برقرار 
کنید. با ایجاد رابطه بین مطالب و موضوعات جدید و آنچه از قبل در ذهن و حافظه تان 
وجوددارد، می توانید احتمال یادآوری و به خاطر آوردن اطلاعاتی که به تازگی آموخته اید 
را تا حد بسیار زیادی افزایش دهید.   7- مفاهیم را برای تقویت یادآوری و به خاطر 
سپردن در ذهن مجسم و متصور بسازید:  افراد بسیاری از این شیوه مطالعه به روش 
تجسم و تصویرسازی فواید بسیاری برده اند. به تصاویر، جدول ها، شکل ها و سایر نمودارها، 
طراح های کتابی که مطالعه می کنید دقت و توجه کنید. اگر چنین الگوها و علائمی را 
در اختیار ندارید تا به شما در حفظ مطالب کمک کنند، سعی کنید خودتان از این دست 
نمودار، جدول و شکل ها تهیه کنید. در حاشیه کتاب یا دفتر یادداشت تان نمودار یا شکل 
بکشید یا از ماژیک های شبرنگ استفاده کنید یا حتی می توانید از خودکارهایی با رنگ 
های متفاوت استفاده کنید تا موضوعات مرتبط را در مطالب چاپی که مطالعه می کنید 

گروه بندی یا دسته بندی کنید.
 8- مفاهیم و مطالب جدید را برای فرد دیگری توضیح یا حتی درس دهید. 

پژوهش ها ثابت کرده اند که خواندن مطالب با صدای بلند به طور قابل توجهی به خاطر 
سپردن مطالب را بهبود و تقویت می کند. روان شناسان و آموزگاران بر این باورند که آموزش 
مفاهیم جدید به دیگران باعث افزایش و تقویت درک و فهم همان مطالب و یادآوری آن 
می شود. شما می توانید از این شیوه در مطالعات و هنگام درس خواندن خودتان استفاده 
کنید. به این منظور اطلاعات و مفاهیم جدید را به یک دوست و یا هم کلاسی تان آموزش 
و برای او توضیح دهید.   9- به اطلاعات یا داده های مشکل توجه ویژه تری داشته 
باشید.  آیا تاکنون متوجه شده اید که گاهی به خاطر آوردن اطلاعات اول یا آخر یک فصل 
بسیار ساده تر است؟ پژوهشگران دریافته اند که ترتیب و نظم اطلاعات نقش بسزایی در 
به خاطر سپردن و باز یادآوری آنها دارد، که به عنوان تاثیر توالی و ترتیب موقعیت شناخته 
شده است.   در حالی که به خاطر آوردن اطلاعات میانی می تواند سخت تر و دشوارتر باشد، 
شما می توانید با صرف زمان بیشتر برای مرور و  آموختن این گونه اطلاعات بر این مشکل 
فائق بیایید. استراتژی دیگر این است که آنچه آموخته اید را دوباره بازسازی کنید، این گونه 
به خاطر آوردن آنها ساده تر می شود. زمانی که با مفاهیم مشکلی برخورد کردید، وقت 
بیشتری را برای حفظ و درک آن اطلاعات اختصاص دهید.  10- برنامه روتین مطالعه تان 
را تغییر دهید.  روش فوق العاده دیگری برای افزایش یادآوری این است که برنامه روتین 
مطالعه و درس خواندن تان را هراز چندگاهی تغییر دهید. اگر عادت دارید در مکان خاصی 
همیشه درس بخوانید، دفعه بعد که خواستید درس بخوانید سعی کنید محل متفاوتی را 
برای درس خواندن انتخاب کنید. اگر عصر و شب مطالعه می کنید، سعی کنید هر روز صبح 
چند دقیقه ای را به مرور آنچه شب قبل خوانده اید اختصاص دهید. با افزودن یک چیز تازه 
به جلسات درس خواندن و مطالعه تان می توانید تاثیر تلاش تان و نیز بهبود به خاطر آوردن 
بلند مدت را به طور چشمگیری افزایش دهید.  11- کمی بخوابید.  محققان همیشه عنوان 
کرده اند که خواب تاثیر بسزایی در حافظه و آموختن دارد. اخیرا پژوهشی نشان داده است 
که یک خواب کوتاه بعد از آموختن چیزی جدید عملا می تواند به سریع تر آموختن و به 
خاطر سپردن بهتر شما کمک شایانی کند.  پژوهش دیگری اعلام کرده است که خواب بعد 
از آموختن چیزی جدید درواقع باعث تغییرات فیزیکی در مغز می شود. موش هایی که از 
خواب محروم شده بودند بعد از فراگیری یک کار رشد یادگیری کمتری نسبت به موش هایی 
دارند که خواب مناسب و کافی داشته اند.   بنابراین دفعه بعد که سعی دارید مطلب جدید را 

یاد بگیرید، حتما سعی کنید بعد از مطالعه، شب خواب خوب داشته باشید.

یک روان شناس تشریح کرد؛

علل گرایش زنان به اعتیاد 
یک روان شناس گفت: زنان در مصرف موادمخدر به دنبال وابستگی و ارتباط 

هستند و مواد را به عنوان ابزاری برای غلبه بر افسردگی قلمداد می کنند. 
محمدسعید  احمدی اظهار کرد: اعتیاد به وابستگی جسمی و روانی به موادمخدر، الکل 
و مواد دخانی گفته می شود که در فرد احساس اجبار به مصرف مداوم ایجاد کرده و در 
صورت ترک مصرف نشانه های خماری ایجاد می کند. این در حالیست که متاسفانه در 
عصر کنونی اغلب کش��ورها با اعتیاد به موادمخدر سنتی و صنعتی درگیر بوده و بحث 

تفاوت های جنسیتی در سوء مصرف مواد مخدر مورد بحث قرار می گیرد. 
این روان شناس با تاکید بر این که اعتیاد زنان به دلیل نقش بسیار مهم آن ها در شکل گیری 
هسته خانواده و تربیت فرزندان بسیار زیان بار است، ادامه داد: آمار زنان معتاد نسبت به جامعه 
معتادان کم است، ولی متاسفانه در دهه های اخیر سرعت رشد اعتیاد در زنان بر مردان پیشی 
گرفته، به گونه ای که 10 درصد زندانیان معتاد را زنان تشکیل می دهند. در واقع زنان در طول 
تاریخ همواره با انواعی از محدودیت ها مواجه بوده اند طوری که هنوز هم در برخی حکومت ها 
آن��ان را ب��ه عنوان جنس دوم و پیرو خطاب می کنند.  وی با بیان این که نگاه ابزاری به زن 
و خشونت در طول تاریخ همواره مانع رشد اجتماعی و فکری زنان شده است افزود: یکی 
دیگر از مسایل بسیار مهم و تاثیرگذار در اعتیاد زنان پیروی آن ها از همسران معتادشان است 
که نشان از اعتماد به نفس پایین، انفعال آن ها در برابر همسرانشان و تمایل به دیده شدن و 
اثبات خود دارد. به عبارتی تمایل زن به کسب قدرت و تساوی هر چند صوری با همسر و 
ناتوانی برای مقاومت در برابر خواسته های نامعقول، وی را به اعتیاد سوق می دهد.  احمدی 
خاطرنشان کرد: علاوه بر این، متاسفانه در طول سال های اخیر نوعی تغییر در نگرش مردم 
به تفکیک جنسیتی در اعتیاد مشاهده می شود که دیگر دخانیات و موادمخدر را موضوعی 
مردانه نمی دانند و به عبارتی قبح مصرف سیگار و سایر مخدرها در زنان از بین رفته، طوری 
که حتی در پارک ها و ملاء عام به همراه مردان قلیان و س��یگار مصرف کرده و با این کار 

احساس غرور می کنند. 
 وی تصریح کرد: مردان اعتیاد را به عنوان راهی برای یافتن هویت مردانه خویش و کسب 
لذت های آنی می دانند اما زنان به دنبال وابستگی و ارتباط هستند و مواد را به عنوان ابزارهایی 
برای کاهش وزن یا غلبه بر افسردگی می دانند، همچنین متاسفانه برخی آرایشگاه های زنانه 
قرص های روان گردان و شیش��ه را به همین منظور تجویز می کنند. این در حالیس��ت که 
تاثیرات ناشی از اعتیاد در زنان و مردان یکسان نسیت، زنان بسیار سریع تر به مواد وابسته 
می شوند و متاسفانه بعد از معتاد شدن نیز آسیب پذیرترند.  این روان شناس با اشاره به این که 
احتمال ابتلا به بیماری های روحی و روانی در زنان معتاد بسیار بیشتر از مردان است، تاکید 
کرد: متاسفانه این دسته از زنان برای درمان اعتیاد راهی دشوار در پیش دارند؛ چراکه بسیاری 
از مراکز درمان اعتیاد مختص مردان بوده و تقریبا هیچ مرکز اختصاصی برای درمان اعتیاد 
زنان وجود ندارد. همچنین راهکارهای درمان اعتیاد زنان با مردان متفاوت است و خدمات 
ترک اعتیاد برای زنان باید عاری از هرگونه اعمال خشونت بوده و مسایل روحی و روانی بیشتر 
مورد توجه قرار گیرد.  وی یادآور شد: یکی از راهکارهای درمانی اعتیاد به خصوص برای زنان 
تاکید بر مسایل مذهبی و معنوی است؛ چراکه تکیه گاهی بسیار محکم برایشان فراهم کرده 

و روند بهبودی را تسریع می بخشد. 

این روزها خانه شما چه رنگی است؟

حال و روز خانه ها در این محرم
 شما به عنوان خانم و مادر خانه چه تصمیمی برای حال و هوای خانه و خانواده 
دارید؟ آیا دل تان می خواهد کار متفاوتی نس�بت به محرم سال های گذشته 

انجام بدهید؟
 محرم از راه می رس��د و هرکس��ی می خواهد به اندازه توانایی و میزان عشق و ارادت 
خود به امام حسین )علیه السلام( در عزاداری او شریک باشد. آیا با خودتان فکر کرده اید 
که با توجه به امکانات و شرایط شما و خانه تان چه برنامه ای می توانید داشته باشید؟ 

پیشنهادهای ما را بخوانید و کمی درباره اجرایی کردن آنها با خودتان فکر کنید.
کتیبه های سیاه

اولین چیزی که خانه را برای محرم مهیا می کند و رنگ و بوی عزای امام حسین)علیه 
الس��لام( به آن می دهد کتیبه های چاپی و پرچم هایی اس��ت که ای��ن روزها به وفور 
در مغازه های س��طح ش��هر پیدا می شود. یک قسمت از خانه را به نصب این کتیبه ها 
اختصاص دهید. حتما لازم نیست کتیبه های ویژه بخرید و پولی صرف این کار کنید. 
گوشه و کنار خانه و طبقه های کمد را بگردید حتما پارچه سیاه پیدا می کنید. از همین 
پارچه های سیاه استفاده کنید. روی پرده های سفید حریر را می توانید با یک تکه پارچه 

سیاه بپوشانید. 
برای این کار فقط به چند عدد س��وزن ته گرد نیاز دارید. گوشه های پارچه مشکی را 
به آرامی با س��وزن ته گرد به پرده های خانه نصب کنید. در این صورت دیوارهای خانه 
هم آسیب نمی بیند. می توانید از اتاق فرزندانتان هم استفاده کنید و با کمک خودشان 
پرچمی را روی یکی از دیوارها نصب کنید. فضای بیرون از خانه را هم از دست ندهید. 
یک تکه پارچه مشکی یا پرچم را به وسیله یک چوب آماده کنید و به کمک طناب به 
میله های تراس یا بالکن آویزان کنید. اگر تراس ندارید پرچم را از پنجره آویزان کنید. 
م��ی توانید بالای در ورودی حیاط هم آن را نصب کنید. با این کار فضای محله خود را 

هم محرمی می کنید.
بچه های فعال

نذری ها از قدیم پای ثابت عزاداری ها بوده اند. می توانید با موادی که در آش��پزخانه 
دارید نذری هایی مانند حلوا، شله زرد و آش درست کنید و از بچه ها بخواهید آنها را به 
در خانه همسایه ها ببرند. با همین کارهای ساده می توانید شور استقبال از محرم را در 
آنها زنده کنید. اما اگر کمی خلاقیت به خرج بدهید می بینید که می شود بچه های خانه 
خود یا حتی فرزندان همسایه ها را بیشتر با فضای محرم درگیر کنید تا نتیجه اثرگذارتری 
بگیرید. می توانید از بچه ها بخواهید به کمک دوستان شان یک نذری ساده آماده کنند. 
مواد و وسایل اولیه نذری را برای بچه ها مهیا کنید و در اختیار آنها بگذارید. برای مثال 

ساندویچ نان و پنیر و سبزی، خرمایی که با گردو پر شده یا حتی شیرگرم و شیرکاکائو، 
نذری های خوبی هستند که می توانید به کمک بچه ها آنها را تهیه و پخش کنید. 

زیارت عاشورای خانوادگی
سعی کنید در ایام محرم برای خانواده خود برنامه ویژه ای داشته باشید. این برنامه ویژه 
می تواند یک کار هماهنگ خانوادگی باشد که حداکثر روزی 15دقیقه وقت بگیرد اما 
مستمر بودن این برنامه اثرگذاری خاص خودش را دارد. چند دقیقه در روز را به خواندن 

زیارت عاشورا یا ذکر مصیبتی در خانه اختصاص بدهید. 
به عنوان مثال می توانید شب ها دور هم جمع شوید و از پدر خانواده بخواهید که زیارت 
عاشورا را بخواند و بقیه او را همراهی کنند. یادتان باشد که در این چند دقیقه، تماشای 

تلویزیون و آشپزی و موبایل بازی ممنوع است.
شام را آماده کنید

شما به عنوان مادر خانه باید طوری برنامه های درون خانه را مدیریت کنید که در ایام 
محرم روال عادی زندگی روزمره تان زیادی تغییر نکند. چون مدرسه ها به تازگی باز شده 
اند و این روزها برای بچه ها ایام مهمی است بنابراین شما باید کمی بیشتر از قبل به برنامه 

ریزی پایبند باشید و حواس تان به همه چیز باشد.
 از ظهر و بعد از صرف ناهار به فکر ش��ام باش��ید و مقدمات آن را مهیا کنید تا وقتی از 
هیئت برمی گردید زمان زیادی صرف آماده کردن شام نکنید. درس و مشق بچه ها را 
هم کنترل و مدیریت کنید که زودتر تمام شود تا بدون استرس و دغدغه به هیئت بروید.

نذری های کوچک در ایام محرم
خرما، مرسوم ترین و راحت ترین خوراکی برای نذری دادن در ایام محرم است. در هیئت 
ها تعارف کردن یک خرمای مغزدار خوشمزه به خیلی ها می چسبد. هسته خرما را در 
بیاورید و درون آن یک تکه مغزگردو بگذارید. البته لازم نیست دوباره لای خرما را ببندید. 
می توانید از کاغذ شیرینی های کوچک که به اصطلاح به آن کاغذ کپسول می گویند 

استفاده کنید؛ هر خرما را درون یک کاغذ بگذارید. 
لقمه های کوچک نذری

برای درست کردن لقمه های تک نفره، می توانید از هر نانی استفاده کنید. از نان سنگک 
گرفته تا نان باگت های سایز کوچک. نان ها را حداقل به تکه های 25در 20سانتی متر 
برش بزنید. اگر از روز قبل سر راهتان بساط سبزی فروشی دیدید، دسته های کوچک 
سبزی را که به راحتی قابل پاک کردن است، بخرید. حتما لقمه ها نذری را تا قبل از اذان 

مغرب آنها را آماده کنید، تا به موقع در مراسم پخش شود. 
یادتان باشد ثواب خیرات تان را به روح همه پیامبران و معصومین و اموات هدیه کنید. 

تکرار محرم 
 این روزها از کوچه و خیابان که گذر می کنیم ، چشم ما می افتد به 
کتبیه هایی که زینت بخش دیوارهاست. پرچم های سیاه و قرمزی 
که چشمان ما را بر بلندای خودشان فرا می خوانند و بر روی آن ها 
شعارهایی نوشته است مبنی بر نمادهای عاشورا و یاد امام حسین )ع( 

وحضرت عباس)ع( و اصحاب سالار شهیدان.
همه جا بوی محرم است و فضای عاشورا و نام و یاد سید الشهدا که دل 
ها را به وجد و هیجان می آورد . مگر می توان چیزی را بدیل محرم 

دانست و جایگزین عاشورا قلمداد کرد؟
محرم و عاشورا یگانه اند، یگانه ایام و دوران وحسین بن علی و یاران 

وفادارش در مردی و مردانگی و غیرت و پرهیزکاری یکتای روزگارند.
محرم و عاشورا و سالار شهیدان ، مولفه هایی هستند بی نیاز از تبلیغ . 
شاید بسیاری از پدیده ها برای این که عیار کارآیی شان به ظهور برسد، 
مستلزم آن است که دستگاه هایی تبلیغاتی دست به دست هم داده تا 
هدف حاصل گردد، اما دستگاه حسینی و هدفی که در بطن حرکت 

سیدالشهدا نهفته است ، نه به تبلیغ نیاز دارد و نه به یاد آوری.
این که سهل است ، اگر تمام دستگاه های تبلیغاتی دنیا دست به دست 
هم بدهند تا شعاعی از اشعه حرکت ابا عبدالله را کمرنگ و کم فروغ 

سازند، در این مسیر ناکام خواهند ماند.
نور حسینی از خورشید خداست و خداوند اراده کرده است که این نور 

را کامل سازد، هر چند معاندان را خوش نیاید.
گذر تاریخ نیز گویای آن است که روز به روز عزت و عظمت حرکت 
سید الشهدا بیش از پیش برملا گردیده ، در قرن حاضر ، ابعادی از این 
حرکت خدایی و جنبش ربانی روشن تر گردیده که تا قبل از آن ، این 

ابعاد آشکار نبوده یا لااقل تا این اندازه روشن نبوده است.
تاریخ ایران اسلامی گویای آن است که در برهه های گوناگون مسئله 
عزاداری سالارشهیدان ، روضه خوانی و تعزیه و برگزاری هیئات مذهبی 

به صورت ویژه وجه همت مردم بوده است.
بدون این که بخواهیم در این زمینه نقبی بزنیم به دور نمای تاریخ، 
تنها اشاره ای می کنیم به زمان قاجار که بنا به دلایلی همه مردم 
و هم حاکمیت نسبت به برگزاری مراسم عزاداری ابا عبدالله سعی و 
تلاش می ورزیدند. این مهم، در زمان ناصر الدین شاه نمود و جلای 

بیشتری داشت. 
سعید نفیسی درکتاب " خاطرات سیاسی، ادبی، جوانی" ) صفحات 
541تا 558( به صورتی هر چند گذرا به آداب مراسم مذهبی و تعزیه 
داری در عصر قاجار اشاره کرده و پس از بیان نذرهای مردم در ایام  
عاشورا به گوشه ای از مراسم روضه خوانی و تعزیه در این ایام اشاره 

کرده است.
وی معتقد است که در زمان ناصرالدین شاه، مراسم روضه و تعزیه شکوه 
و عظمت ویژه ای داشته و پس از کشته شدن ناصر الدین شاه از جاه و 

جلال این مراسم کاسته شده است.
به اذعان این نویسنده " تکیه دولت" محل برگزاری مراسم تعزیه و 

روضه بوده است.
معمولات ناصر الدین شاه در همه مراسم روضه در تکیه دولت حضور 
می یافت و طبعا دولتمردان و رجال سیاسی در این کار به نوعی رقابت 
داشتند و هر کدام از این شخصیت ها در غرفه ای ویژه می نشست و 
بنا به سعی که داشت آن را آذین می کرد و درآن جا به مردم چای 
و شربت می داد. شبیه آنچه که در تکیه دولت صورت می گرفت در 
مساجد محل هم انجام می شد. در ورودی این مراکز ظرف های برزگ 
شربت می گذاشتند و مردم از شربت های درون این ظروف استفاده 
می کردند و شربت سرد و گوارا در تابستان ها بسیار موجب انبساط 

خاطر مردم می شد.
در این مراسم زنان درباری هم با رعایت حریم زن و مرد شرکت می 

کردند و معمولا در پشت پرده های زنبوری جای می گرفتند.
مراسم تعزیه در دوره قاجار فصلی معتنابه از سوگواری این دوره را رقم 

می زند . تعزیه ها در کمیت و کیفیت جالب توجه بودند.
بازیگران تعزیه نقش خود را به خوبی حفظ می کردند . تعزیه خوانان 
درباری موقعیت ویژه ای داشتند، اما دسته ای متعددی هم بودند که در 
کوچه و بازار ) نه تنها در ایام محرم، بلکه در سایر ماه ها( اجرای تعزیه 
داشتند. کارآیی و رواج تعزیه تا جایی بودکه گاه  مردم معمول با لباس 
عادی به میدان می آمدند و تعزیه اجرا می کردند. به این تعزیه گردانان 
دوره گرد ، تعزیه گردان می گفتند پذیرایی ، نذر و اطعام دیگران در 

دوره قاجار رونق داشته است.
عکاسان این دوره نیز از ثبت مراسمی که معمولا در حضور شاه صورت 
می گرفت غفلت نمی کردند. تصاویری وجود دارند که مراسم تعزیه و 
عزاداری دوره قاجار را ثبت وضبط کرده اند . این تصاویر را عکاسان 
قاجار) محمد حسن میرزا، آنتوان سوریوگین و عبدالله قاجار و ...( ثبت 

و ضبط کرده اند.
غرض از بیان گوشه ای از اهتمام شاهان قاجار به مراسم تعزیه و روضه 
خوانی این است که بیان کنیم مراسم عزاداری سالار شهیدان ده ها 
سال است که به شیوه های مختلف و البته بعضا با برخی از حواشی 
برگزار می شود و هر سال بر رونق این مراسم افزوده می گردد. گویی 
زمین و زمان و عوام و خواص بر این باورند که بایستی شکوه و عظمت 
حرکتی که سالار شهیدان در سال 61 هجری قمری صورت داد افزوده 
شود. برهمین مبناست که این حرکت روز به روز نمود وجلای بیشتری 

می یابد.
اما نکته مهمی که بایستی در امتداد تکرار محرم و عاشورا درهر سال به 

آن توجه داشت، فلسفه تکرار این حادثه است.
به راستی چه ضرورتی اقتضا می کند که یاد کرد حادثه ای که در سال 
61 هجری روی داده هر سال تکرار گردد ، آن هم هر سال باشکوه تر 

از سال قبل؟!

جواب این سوال را در دو بخش عنوان می کنیم:
الف: بسیاری از مولفه های فرهنگی و دینی در بستر تکرار و تکرر و 
تجدید عنوان شده اند: ما هر روز پنج نوبت نماز می خوانیم. در رکعات 

اول و دوم هر نماز سوره حمد را تکرار می کنیم.
هر سال سی روز روزه می گیریم ، هر سال فریضه حج تکرار می شود.

از این موارد که بگذریم بسیاری از صفات خداوند در قرآن تکرار شده 
است. در سوره مبارکه الرحمن آیه :" فبای الا ربکما تکذبان" ده ها بار 
تکرار گردیده و از این نمونه که گویا تکرار یک نکته است فراوان داریم.

از خداوندی که حکیم است و به اقتضای"حکمت" از او کاری بیهوده 
صادر نمی شود، چنین برمی آید در پس این تکرار هدفی عالی وجود 

دارد، هر چند ممکن است اصل منظور برای ما پوشید ه باشد.
ب:دریک تحلیل کلی می توان فلسفه این تکرارها را این گونه دانست 
که هرکدام از  این موارد با یک بار تکرار یک گام ما را به هدف نزدیک 

تر می سازد.
به عبارت دیگر: تکرار سوره حمد در نماز یا تکرار نماز در هر روز و سایر 
مولفه های فرهنگی نوعی درجا زدن نیست و به این شکل نیست که 
انسان مانند سربازی باشد که درجا ایستاده و قدم آهسته کار می کند، 
بلکه مانند رهروی است که با هر گام و با هر قدم بخشی – هر چند 

بخش کوچکی- از مسیر را طی می کند.
تکرار اذکار یا تکرار هر مولفه دینی و معنوی مانند کسی است که 
مشغول کندن صخره ای است به به چشمه برسد.چنین انسانی درست 
است که ضربه های مشابه به صخره وارد می کند، اما با هر ضربه بخشی 
کوچک از صخره کنده می شود و دست آخر با وارد کردن آخرین 
ضربه – که این آخرین ضربه هم شبیه ضربه های قبلی است – آری با 

وارد کردن آخرین ضربه ، به چشمه آب راه می یابد .
آیا کار چنین شخصی تکرار است یا پیشرفت؟ ظاهرا تکرار است ؛ اما 

در واقع پیشرفت است.
تکرار مولفه ها و شاخص های فرهنگی و دینی ، ظاهرا تکرار است، اما 
در حقیقت پیشرفت است . پیشرفت به سوی کمال و قله ای که خداوند 

برای انسان وارسته رقم زده است.
محرم، حادثه عاشورا و حرکتی که ابا عبدالله الحسین)ع( در بستر 
زمان به یادگار گذاشت، از مهمترین شاخص فرهنگی و معنوی و 
حماسی است که تکرار آن را بایستی درهمان مقوله ای که عنوان شد 

، جست و جو کرد.
حادیه حماسی عاشورا که دست پرورده امام حسین)ع( بود، هر سال 
تکرار می شود ، نه از این حیث که صرفا تکرار یک حادثه باشد ، بلکه 
از این زاویه که هر سال یک گام، امت را به سر منزل مقصود نزدیک تر 
سازد، درست شبیه کسی که ضربه های ظاهرا تکراری به صخره ای می 
زند، عمل چنین کسی ظاهرا تکرار است اما در واقع بدان هدف است 

که به چشمه زلال دست یابد.
بر این اساس، مراسمی که مردم هر سال به یاد عملکرد سالار شهیدان 
تدارک می بینند ،  تکرار صرف نیست، بلکه گذر گاهی است تا روز به 
روز فلسفه و مبنای قیام سیدالشهدا برای امت روشن و روشن تر شود. 

این رویکرد خیلی تفاوت دارد با برگزاری صرف یک مراسم.
اگر از این زاویه به تکرار مراسم محرم و عاشورا نگاه کنیم، آن گاه بایستی 
مراسم محرم و حادثه عاشورا روز به روز به حقیقت خود و به هدفی 
که سید الشهدا داشته است، نزدیک تر شود و طرفه این که همین 

گونه است.
کافی است نگاهی کنیم به آنچه مردم امروز از حادثه عاشورا در ذهن 
دارند. این ذهنیت را مقایسه کنید با ذهنیتی که مردم زمان قاجار از قیام 

امام حسین )ع( داشته اند.
امروز جهان از حادثه عاشورا، به عنوان حرکتی یاد می کند که عزت و 
بزرگواری و کرامت و دوری از طاغوت و ذلت شاه که آن است، در حالی 
که  مردم زمان قاجار این اندازه نسبت به این بعد از حادثه عاشورا دقت 
نداشته اند. آیا این تغییر رویکرد و این پیشرفت در نگاه و ارتقای ذهنیت 

نتیجه تکرار حادثه کربلا نیست؟
به عبارت دیگر: تکرار حادثه محرم و عاشورا در هر سال این نتیجه را 
به دنبال داشته است که نگاه و دیدگاه مردم نسبت به حرکت سالار 
شهیدان به واقعیت خود نزدیک تر شود ونگاه مردم به قیام ابا عبدالله )ع( 
واقعی تر گردد. آنچه مردم امروز از حادثه کربلا در ذهن دارند بسیار 
پیشرفته تر از چیزی است که مردم ده ها سال قبل داشته اند و این 

نتیجه تکرار حادثه محرم است در هر سال.
اگر این تحلیل را بپذیریم  آن گاه می توان گفت اگر در گذر زمان 
دیدگاه مردم نسبت به حادثه عاشورا صیقلی تر و صاف تر گردد و به 
واقعیت نزدیک تر شود؛ آن گاه می توان نتیجه گرفت در زمان ظهور 
حضرت مهدی)ع( که عقل ها و اندیشه های مردم کامل تر می گردد، 
حادثه عاشورا حقیقت خود را باز می یابد و در واقع مردم به حقیقت 
قیام اباعبدالله )ع( راه می یابند و این راهیابی نتیجه ظهور و تکمیل عقل 

و خرد مردم است.
نتیجه:

مردم  هر سال حادثه عاشورا را یاد می کنند و به یاد جانفشانی سالار 
شهیدان ده ها مراسم روضه و تعزیه برگزار می کنند، آیا این شیوه نوعی 

تکرار نیست ؟
جواب این سوال آن است که مراسمی که با یاد سیدالشهدا)ع( هر ساله 
برگزار می شود؛ ظاهرا نوعی تکرار است، اما این تکرار، هر کدام گامی 
است به سمت مقصد. این تکرار ، حرکت در جا نیست ، بلکه حرکت 
رو به جلو یا حرکت در عمق است، حرکتی است تا رسیدن به فلسفه 

قیام سیدالشهدا!
اما آیا ما مسافران این حرکت هستیم ؟ ازخداوند توفیق این سفر را 

خواستاریم.

ابوالفضل علیدوست ابرقویی

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

اطلاعیه مالیاتی
قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:

به اطلاع کلیه اشخاص حقوقی و حقیقی موضوع 
بند )الف( و )ب( ماده 95 قانون مالیات های مستقیم 

می رساند، مهلت ارسال الکترونیکی فهرست 
معاملات فصل تابستان 94 از طریق سامانه 

WWW.TAX.gov.irو یا به صورت لوح فشرده 
)CD( حداکثر تا پایان مهر ماه سال جاری می باشد.
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رئیس جمهوری موفقیت در مذاکرات هسته ای را به دلیل 
استفاده از بهترین و اندیشمندترین مذاکره کنندگان سیاسی،حقوقی، 
فنی و اقتصادی دانست و گفت: فرهنگ انقلاب به معنای زبان 

اعتراض، درشت گویی و شعار نیست.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح یکشنبه در 
نخستین نشست هم اندیشی فعالان اقتصاد دانش بنیان و نوآوری که 

در سالن اجلاس سران برگزار شد، این مطلب را بیان کرد.
وی با بیان اینکه جامعه دانش بنیان، جامعه ای است که علم 
احترام خود را دارد و مدیریت، حرکت و سخن گفتنش پشتوانه علمی 
داشته باشد، افزود: هرکجا از علم و دانش استفاده کردیم، حتی در 
ترویج دین، اگر از علم و دانش استفاده کردیم و قول ما قول سدید بود 

و سخن محکم و استوار گفتیم، آنگاه موفق خواهیم بود.
روحانی ادامه داد: هرجا مدیریتی در چارچوب دانش بود، درست 
حرکت کردیم و هر کجا مبنای تصمیم گیری ما در پایه علمی بود، 
توانستیم موفق باشیم؛ و هر کجا با احساسات، شعار و رقابت های 

ناسالم حرکت کردیم، موفق نشدیم.
رئیس جمهوری تاکید کرد:هیچ ملتی به قدرت، ثروت و پیشرفت 
نرسید مگر در سایه پیشرفت علم و دانش و فناوری. امروز پایه اصلی 
قدرت ملی و ثروت ملی دانش است، حتی اگر می خواهیم امنیت 

ملی را هم حفظ کنیم، پایه آن دانش است.
روحانی با بیان این که اگر می خواهیم با دنیا حرف بزنیم و 
تعامل کنیم نیز پایه آن دانش است، اضافه کرد: اگر در یک مذاکرات 
سرنوشت ساز تاریخی در برابر 6 قدرت دنیا بنشینیم، حرف بزینم و 

موفق شویم پایه آن دانش بود، اثر دانشگاه ها، اساتید و بزرگان بود.
وی یادآور شد: اگر بهترین و اندیشمندترین مذاکره کننده در 
بخش سیاسی، فنی و اقتصادی را به کار نمی گرفتیم، قطعا ما در 
مذاکرات موفق نمی شدیم. البته در کنار این علم و دانش، ایستادگی، 

مقاومت و شهامت یعنی فرهنگ ایرانی انقلابی هم اهمیت داشت.
رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: لازم می دانم 
تکرار کنم فرهنگ انقلابی یعنی استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی، 

بنابراین کسی اشتباه نکند.
روحانی اضافه کرد: فرهنگ انقلاب بر مبنای زبان اعتراض، درشت 
گویی و شعار نیست. انقلاب یعنی استقلال، آزادی و جمهوری 
اسلامی؛ یعنی مردم تعریف کردند در زمان پیروزی انقلاب و گفتند 

استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی می خواهیم.
وی افزود: کسی که می خواهد امروز در مسیر درست به اهداف 
خود برسد، نیاز به علم، دانش، فرهنگ دینی و ملی به معنای ایرانی 

و اسلامی داریم.
رئیس جمهوری گفت: روز اولی که دولت تشکیل شد، تیم 
سیاسی را صدا کردم و اولین بحث، مذاکرات هسته ای بود؛ اولین 
نکته در مذاکرات این بود که باید مذاکراتی انجام دهیم که پایانش 
لغو 6 قطعنامه ظالمانه تحریم باشد که علیه ملت وضع شده است و 
باید پایان مذاکرات راه خروج ایران از فصل 7 شورای امنیت سازمان 

ملل باشد.
روحانی با بیان این که الان نمی خواهم این موضوعات را تفسیر 
کنم، افزود: اما سخت بود برای همه باور کردن این که آیا پای میز 
مذاکره می توان قطعنامه فصل 7 شورای امنیت سازمان ملل را لغو 
کرد. مگر تا حالا چنین اقدامی شده است؟ در تاریخ سازمان ملل 
سراغ نداریم و این اولین بار است که بعد از 70 سال، 6 قطعنامه فصل 

7 شورای امنیت بدون این که لحظه ای اجرا شده باشد، لغو شود.
وی اظهار داشت: چطور می توانیم وقتی می گوییم فناوری، 
جامعه دانش بنیان و ده ها رشته علمی های تک، اما فناوری نرم هم 
در کنار اینها وجود دارد و آن جایی است که می نشینیم تا اقتصاد را 

از رکود خارج کنیم و این دانش از نوع نرم است.
رئیس دولت تدبیر و امید با اشاره به این که نیاز به فناوری نرم 
داریم، گفت: وقتی در مذاکرات مهم همانند بازیکن قوی شطرنج با 
سیاستمداران روبه روی هم می نشینیم و به هدف دست می یابیم، 

همان فناوری نرم است.

روحانی افزود: ما در مذاکرات هسته ای در زمینه فناوری هسته 
ای و مسایل علمی آن، در زمینه مسایل حقوقی در رابطه با آژانس و 
مقررات بین المللی، در زمینه اقتصادی و نحوه رفع انواع تحریم های 
اقتصادی و در زمینه سیاسی در هر چهار زمینه بهترین متخصصان 

را پای میز مذاکره بردیم.
وی خاطرنشان کرد: این کار بسیار مهم بود. امروز شما از همه 
مذاکره کنندگان که یکی یکی به تهران می آیند،بپرسید؛ هر کدام 
می آیند از فضای منطقی جلسه و قدرت تیم مذاکره کننده می 

گویند که برای کشور، دانشگاه ها و برای ملت ما افتخار است.
رئیس شورای عالی امنیت ملی اظهار داشت: ما توانستیم در یک 
زمینه فناوری نرم در برابر بزرگترین قدرت های جهان نه تنها رقابت 
کنیم و بازار را بگیریم بلکه بالاتر از آن، توانستیم به اهداف ملی دست 

یابیم.

تاکید بر همکاری فناورانه با جهان
رئیس جمهوری به موضوع فضای پس از مذاکرات و تصویب 
برجام هم اشاره کرد و گفت: بعد از مذاکره، فضای پس از مذاکرات 
است، موضوعی است که در این جلسه که صاحبان اندیشه، نخبگان 

و بانوان و جوانان فرهیخته حضور دارند، اشاره کنیم.
روحانی افزود: فضای پس از توافق به نفع تحقیقات، نخبگان، 

شرکت های دانش بنیان، پژوهش و تحقیقات خواهد بود.
وی یادآور شد: اگر دیروز برای دسترسی به یک مجله، نرم افزار و 
یا سخت افزار به خاطر تحریم ها دچار مشکل بودیم، اگر دیروز برای 
عرضه فناوری به دنیا یا فتح بازاری حداقل در بخش نقل و انتقال 
پولی و مالی با مشکل مواجه بودیم؛ اگر دیروز بسیاری از کشورها 
فناوری جدید را به ما نمی دادند، الان که نگاه می کنیم 10 سال از 

نظر فناوری عقب هستیم.
رئیس جمهوری تصریح کرد:همین شرکت های دانش بنیان می 
توانند پیشتاز تحویل گرفتن فناوری برتر و نوتر باشند و ما باید ما یک 

همکاری فناورانه با دنیا شروع کنیم.
رئیس دولت یازدهم اظهار داشت: در چنین فضایی چه کسی 
می تواند تحویل گیرنده فناوری نو باشد، بنابراین شرکت های دانش 
بنیان باید در چنین فضایی پیشتاز باشند. ما یک همکاری فناورانه ای 

با دنیا باید آغاز کنیم.
روحانی گفت: اگر تنها یک شبکه درست می کنیم که مردم 
راحت کالایی را بشناسند، این اصل ایده بوده و شما با فرهنگ ایرانی 
و کالای ایرانی آن را تکمیل کردید و می توان به قدم های جدیدتری 

رسید.

وی خاطرنشان کرد: در حوزه ها هم همین طور است که فرد 
عالمی در مساله، حدیثی و مسایل فقهی از نقطه صفر شروع نمی 
کند بلکه نظرات بزرگان و علما را می فهمد، جمع آوری می کند 
و در نهایت کلمه ای هم خودش به آن اضافه می کند و اجتهاد به 

این معنی است.
رئیس جمهوری اضافه کرد: اگر تا چند وقت پیش می گفتیم 
فضای پسابرجام، الان باید بگوییم پساتحریم و ان شاءالله در آینده 
ای نزدیک از تحریم عبور خواهیم کرد و این کار بزرگ را ملت بزرگ 

ایران انجام داده اند و افتخار آن از آن ملت بزرگ ایران است.
روحانی افزود : ملت بزرگی که در هر صحنه ای وقتی مصممانه 
قدم گذاشتند، پیروزی را شاهد بودند البته هرچه تلاش، کوشش، 
انسجام و وحدت ما بیشتر شود؛ پیشرفت، قدرت ملی و ثروت ملی 

ما بیشتر خواهد شد.
وی تصریح کرد: اساس شرکت های دانش بنیان این است که علم 
را به زندگی، جامعه و استفاده مردم بیاورند و به یک معنا فرهنگ را 

تبدیل به اقتصاد، سلامت و سیاست کنند.
وی افزود: ان شاءالله در فضای پساتحریم شرایط را برای شرکت 
های دانش بنیان برای رشد، صادرات بیشتر و رقابتی بیشتر در منطقه 

و جهان آماده تر خواهیم کرد.
رئیس جمهوری گفت: در بسیاری از زمینه ها نیازمند ورود 
فناوری جدید هستیم که با حضور شرکت های دانش بنیان این 
فناوری را گسترش خواهیم داد و شرط ما با کشورها و هیات های 
تجاری که به ایران سفر می کنند در زمینه سه موضوع سرمایه 

گذاری، ورود تکنولوژی جدید و بازار خارج است.
روحانی خاطرنشان کرد: شب گذشته در شورای عالی فضای 
مجازی در زمینه تجاری بحث بود که اگر 10 شرکت درجه یک 
را شناسایی کردیم، چگونه از آنها حمایت کنیم، بنابراین اول باید 
این شرکت ها شناسایی شوند و بعد انواع حمایت و کمک های لازم 

صورت گیرد.
رئیس دولت تدبیر و امید تصریح کرد: از سال های 92 تا 94 
بودجه بیشتری به صندوق شکوفایی و نوآوری اختصاص داده ایم تا 
از شرکت های دانش بنیان حمایت کنیم و این کار آغاز شده است و 

اگر کمبودی هم داشته باشد، جبران خواهیم کرد.
روحانی گفت: امروز مشکلات فراوانی در کشور داریم و بهترین راه 
حل ها را نخبگان می توانند در مسایل اجتماعی، سیاسی، اقتصادی، 

زیست محیطی و دیگر بخش ها پیشنهاد دهند.
وی افزود: پیش از ورود به این همایش از نمایشگاه شرکت های 
دانش بنیان بازدید کردم که در یکی از غرفه ها در خصوص این که 

چگونه زباله های خطرناک را به عنصری تبدیل کنیم که به درد 
کارخانه ها بخورند، قرار داده شده بود و این مهم است؛ چرا که مشکل 
فراوانی در زمینه زباله داریم هر چند راه های علمی فراوانی است و 
باید عمل شود؛ مسیر شرکت های دانش بنیان برای راه حل بهتر و 

ارزانتر پیش پای این شرکت ها قرار دارد.
رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود یادآور شد: در 
دوران دفاع مقدس هم نخبگان در بخش های مختلف کمک های 
فراوانی کردند و این جوان های غیور، اساتید دانشگاه ها و مردم بودند 
که کمک کردند؛ امروز هم باید برای توسعه کشور در همه بخش 

ها کمک کنند.
روحانی با اشاره به این که توسعه کشور در همه بخش ها باید 
دانش بنیان باشد، گفت: اقدامات شرکت های دانش بنیان معضلات 
جامعه را حل می کند و در بسیاری از زمینه ها قدرت و ثروت ملی 

می آفریند.
وی خاطرنشان کرد: در زمینه توسعه دانش بنیان از دنیا استفاده 
خواهیم کرد چرا که دانش، دشمنی و خصم و مرز ندارد و علم را یاد 
می گیریم از هر کجا که باشد، حکمت و دانش، علم و فناوری گمشده 

مومن است که هر کجا باشد پیدا خواهد کرد.
رئیس جمهوری با اشاره به این که وقتی یک مروارید خاک خورده 
ای را پیدا می کنیم، خاک آن را پاک می کنیم و به اصل آن دست 
می یابیم، گفت: برخی چیزها را می شوریم اما اصل آن را نمی توان 
گفت نه؛ بنابراین دانش، دانش است و فناوری، فناوری است و هر 
کجا علم و دانش باشد باید استفاده کنیم و با دنیا ارتباط برقرار کنیم.

روحانی افزود: ایرانی نخبه هر کجا که باشد ایرانی است و کمتر 
دیدیم ایرانی نخبه ای که در خارج از کشور باشد و وطن دوست 
نباشد و تمام ایرانیان در هر نقطه جهان افتخار می کنند که شرکت 
های دانش بنیان ایرانی که پرچم علم و فناوری را به اهتزاز درمی 

آورند.
رئیس جمهوری تصریح کرد: ارتباط ما با دانشمندان ایرانی و 
غیرایرانی و علم و فناوری مرز نمی شناسد و در این زمینه اهداف 

کشور و فرهنگ بلند اسلامی را فراموش نخواهیم کرد.
روحانی با اشاره به این که هر کجا بتوانیم خدمتی را به جامعه و 
مردم و آبادانی ایران داشته باشیم دنبال خواهیم کرد و دولت وظیفه 
خود می داند که در حمایت از شرکت های دانش بنیان هر اقدامی 
را انجام دهد، اضافه کرد: امیدواریم سال آینده، سال امیدبخش تری 
برای اقتصاد باشد و حمایت بیشتری را از شرکت های دانش بنیان 

داشته باشیم.
رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود با سلام و 
درود به حضرت اباعبدالله الحسین)ع( و یاران باوفایش گفت: امام 
ایستادگی و مقاومت آموخت و  به ما درس زندگی،  حسین)ع( 
آموخت که برای آرمان ها و اهداف خود از چیزی نترسیم و در مسیر 
اهداف بلند یک فرهنگ و دین و جامعه ولو جمعی کوچک و تنها 
مسیری را که مسیر حق است در برابر هرگونه مانع و هرگونه مشکل 
این جمع هدفدار، مصمم، با ایمان و مقاوم به موفقیت و پیروزی 

نهایی خواهد رسید.
روحانی گفت: تمام حادثه کربلا به ما می آموزد که شایسته ها 
و شایستگی ها را تبلیغ و ترویج کنیم و از بدهی ها و زشتی ها 

فاصله بگیریم.
وی با تاکید بر این که نباید امر به معروف تنها در چند مساله 
خلاصه شود، افزود: از بدترین منکرها غرور نابجا، ریا و نشاندن ظاهری 
که با واقعیت فاصله دارد و دروغ است که به حیثیت مردم لمه می زند 

و به آبروی مردم تعرض می کند.
رئیس جمهوری اضافه کرد: بالاترین معروف ها دوستی، احترام 
کردن به بزرگان و عالمان و احترام گذاشتن است و این که در روایات 
توصیه شده به استاد، عالم و معلم احترام بگذارید به خاطر خودمان 

است نه این که معلم نیاز دارد.
روحانی افزود: اگر به معلم احترام کردیم یعنی به علم احترام 

کردیم و به نور در برابر ظلمت احترام کردیم. 

مردانی که اصلاح طلبان
 به آن ها نیاز دارند!

هرچه به پیچ تند انتخابات نزدیک تر می شویم دغدغه های احزاب و گروه ها از چپ 
و راست تا معتدل و میانه رو بیشتر می شود. دغدغه ائتلاف های انتخاباتی؛ ائتلاف هایی 
که ناشی از وحدت باشد تا در میانه راه شکسته نشوند و همان طور که خرداد 92 برای 

اصولگرایان اتفاق افتاد، در میان بازی انتخاباتی، ائتلاف خط بخورد.
از همین روی است که راست گرایان سیاسی ایران بیش از رقیب در گیر و دار ائتلافی 
انتخاباتی هستند تا شاید فکر علاج واقعه پیش از وقوع باشند. آنها می دانند که شکست 
در انتخابات مجلس شورای اسلامی به مثابه شکست دومی است که تبعات آن واگذاری 
طولانی مدت عرصه مدیریت سیاسی به رقبای اصلاح طلب و حتی میانه روی شان است. 
اما به هر روی تنها اصولگرایان نیستند که در دو سال گذشته پیگیر ائتلاف با طیف های 
مختلف بوده اند. اصلاح طلبان هم برای رسیدن به مجلس دهم آن هم بعد از سه دوره دوری 
از قوه قانون گذاری باید در میان طیف های مختلف خود به هماهنگی و وحدت کامل برسند.

از طرفی اصلاح طلبان با مشکل جدی احراز صلاحیت ها هم روبه رو خواهند بود؛ پس 
باید گزینه هایی را برای کاندیداتوری در نظر بگیرند که مقبولیتی نسبی در حاکمیت داشته 

باشند تا بتوانند از سد نهادهای نظارتی عبور کنند. 
در این میان »چهره های معتدل« که از وجاهت سیاسی لازم برخوردار باشند می توانند 
بهترین گزینه برای اصلاح طلبان به منظور عبور از سد شورای نگهبان و البته برای اصولگرایان 

برای مقبولیت در افکار عمومی و رسیدن به صندوق رای باشند.
در این مدت نام دو شخصیت سیاسی که این دو ویژگی را دارند بر سر زبان ها بوده است 
و هر دو گروه در مورد حضور آنها اظهارنظر و پیش بینی کرده اند. دو سیاستمدار اصولگرا؛ 

علی اکبر ناطق نوری و علی لاریجانی.
ناطق نوری که روزگاری نه چندان دور از موثرین چهره های جبهه اصولگرایان بود و خود 
نقشی محوری در گردهم آمدن اصولگرایان ایفا می کرد بعد از مناظرات جنجالی انتخابات 
88 تلاش کرد فاصله خود را با باقی اصولگرایان حفظ کند، امری که حتی به قهر سیاسی 
او نیز تعبیر شد. البته او در این مدت با اصلاح طلبان مراوده و معاشرت های بیشتری داشت. 
گرچه ناطق نوری اعلام کرده است که 72 سالگی سن مناسبی برای ورود به رقابت های 
انتخاباتی نیست، هر دو طیف اصلاح طلب و اصولگرا از حضور او در رقابت انتخاباتی قطعا 

استقبال خواهند کرد.
انتخابات  برای  روحانی  در حکم  مجلس  انتخابات  برای  ناطق  گفت  بتوان  شاید 
ریاست جمهوری است. اصولگرایی با اندیشه های مصلحانه که تندروی خط قرمز او است.  
با همه این اوصاف بارها نزدیکان علی لاریجانی در فراکسیون رهروان ولایت گفته اند و 
تاکید داشته اند که او شخصیت اصولگرایی مستقل است که ترجیح می دهد مستقل عمل 
کند و در ائتلافی که رنگ و بوی تندروی دارد حضور نداشته باشد. هم اصلاح طلبان تاکید 
داشته اند که با وجود نیروهای اصلاح طلب و کنشگران سیاسی شان دلیلی برای ائتلاف با 
شخصیت های اصولگرا ندارند اما از آنها حمایت می کنند. همان طور که عبدالله ناصری در 
گفت وگویی با نشریه »صدا« تاکید داشته است اگر تندروها بخواهند در قم روی افرادی مثل 

سعید جلیلی سرمایه گذاری کنند اصلاح طلبان از لاریجانی حمایت خواهند کرد.

جمالی معاون جدید سیاسی، امنیتی استانداری قم شد
 گفته می شود: احد جمالی از سوی وزیر کشور به عنوان معاون جدید سیاسی امنیتی و 
اجتماعی استانداری قم منصوب شده است. مراسم معارفه احد جمالی به عنوان معاون جدید 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم  امروز دوشنبه در جلسه شورای اداری استان قم 
انجام می شود. گفتنی است، جمالی سوابقی چون معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی، 
سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و مدیر کل حراست استانداری فارس را در کارنامه خود دارد.

یادآوری دوره ای  از تاریخ
گفته می شود: حجت الاسلام و المسلمین فاضل میبدی گفت: تهدید آقای حسینیان 
یاد آور دوره هایی از تاریخ است که مخالفان و دشمنانشان را به نام دین گچ می گرفتند و لای 
دیوار ها مدفون می کردند. این ها قرآن را زیر پا می گذارند چرا که خدا در قرآن به مسلمین 
فرموده  که حتی  با دشمنانتان هم به خوبی و نرمی سخن بگویید. استاد حوزه و دانشگاه 
افزود: از دوره مشروطه به بعد، هر زمان که قرار بود حرکتی به جهت منافع این ملت انجام 
شود عده ای با رجز خوانی سعی در مانع تراشی می کردند. این اقلیت در مجلس هم از این 
قائده مستثنی نیستند هر زمان مقتضی بود طرحی به جهت منافع ملی تصویب شود عده 
ای مقابل آن ایستادگی می کردند . وی تصریح کرد: خوشبختانه هوشمندی عده زیادی از 
نمایندگان سبب شد برجام با رأی بالای تصویب شد و حقیقتاً  این طرح در جهت منافع ملی 
است. اما عده ای که از بازندگان جریانات سیاسی خصوصا در انتخابات دوره قبل هستند به 
شدت نگرانند که دوباره درانتخابات پیش رو  متحمل شکست شوند لذا اقدام به مانع تراشی 
در طرح های دولت  می کنند و باید بدانند که  این گونه افراد هیچ گاه در نزد مردم جایگاهی 

نخواهند داشت .

آغاز اقدامات هسته ای ایران طبق برجام طی هفته آینده 
گفته می شود: رئیس سازمان انرژی اتمی اعلام کرد که به احتمال قوی بتوانیم اقدامات 
خود را در چارچوب برجام طی هفته آینده شروع کنیم. علی اکبر صالحیگفت: برای شروع انجام 
اقدامات هسته ای مربوط به ایران در چارچوب برجام تا الان زمان دقیق و مشخص نداریم و 
البته زمان شروع این اقدامات را رئیس جمهوری تعیین می کند.  معاون رئیس جمهور در عین 
حال گفت که "فکر می کنیم طی هفته آینده بتوانیم کار را شروع کنیم." صالحی در پاسخ به 
این که تاخیر در شروع اقدامات از سوی ایران در حالی که اتحادیه اروپا و آمریکا روز یکشنبه 
)26مهر( دستور لغو و توقف تحریم ها را صادر می کنند مشکل آفرین نیست؟ گفت: برای ۵+1 

تفاوتی نمی کند که ایران طی یک یا سه ماه اقدامات خود را انجام دهد.

ماجرای خیابان 2۰۴ منا از زبان رئیس مرکز پزشکی حج
گفته می شود: مرعشی گفت: در حالی که ورودی خیابان 204 باز بود، اما متاسفانه 
خروجی این خیابان مسدود شده بود و از خیابان های مجاور به این خیابان جمعیت اضافه می 
شد. همچنین گرمای 43 درجه هوا خستگی زائران و... باعث شد که جمعیت در این خیابان 
تحت فشار قرار گیرند. رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر تاکید کرد: بدون 
اغراق اگر اجازه مداخله نیروهای درمانی داده می شد، آمار تلفات حداقل به یک سوم کاهش 
می یافت. مرعشی با اعلام اینکه خیلی از مسدومان در اثر گرمازدگی و تحلیل نیروی جسمانی 
و فشار جمعیت جان باختند، افزود: در مجموع ۵00 تخت بیمارستانی در ۵ بیمارستان منا 
جوابگوی تعداد زیاد مجروحان و مصدومان فاجعه منا نبود، ضمن اینکه نیروی درمانی این 
بیمارستان ها مسلط به کار امداد در شرایط بحران نبودند. وی تصریح کرد: با توجه به شرایطی 
که بیمارستان های منا داشت، صلاح دیدیم مجروحان خودمان را از این بیمارستان ها به 
بیمارستان های هلال احمر و همچنین سایر بیمارستان های سعودی در مکه منتقل کنیم. 
رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر در ادامه به زمان طلایی که برای 
شناسایی اجساد از دست رفت، اشاره کرد و گفت: متاسفانه سوءتدبیر مسئولان سعودی باعث 

شد که زمان زیادی را برای شناسایی جان باختگان از دست بدهیم.

رکن آبادی اطلاعات محرمانه نظامی ندارد
گفته می شود: سید عبدالله صفی الدین، نماینده دبیرکل حزب الله لبنان در تهران در 
پاسخ به سوالی در مورد مفقود شدن غضنفر رکن آبادی، سفیر سابق ایران در لبنان گفت: به 
نظر من این قضیه کمی مشکوک است.  وی افزود: این فرضیه را که احتمالا رکن آبادی ربوده 
شده باشد، رد نمی کنیم، اما برای اثبات آن نیاز به دلیل است. به هر حال، آقای رکن آبادی 
اطلاعات محرمانه زیادی از نیروی مقاومت حزب الله لبنان و سپاه پاسداران جمهوری اسلامی 
ایران در اختیار نداشته است. وی همچنین گفت: به دلیل ناامنی های حال حاضر سفرا نباید 
اطلاعات زیادی در دست داشته باشند؛ اما ایشان یک فرد سیاسی هستند و نه نظامی امنیتی؛ 
بنابراین اطلاعات محرمانه نظامی در دست ندارد. پس نمی توان این گونه تحلیل کرد که 

مقامات آل سعود به دنبال تخلیه اطلاعاتی ایشان هستند.

 الزام ویزا و گذرنامه برای زوار اربعین 
گفته می شود: مدیرکل امورمرزی وزارت کشور گفت: برنامه ریزی های لازم برای تردد 
زائران از مرزهای زمینی به کشور عراق در روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی انجام شده است.

مجیدآقابابایی افزود: مرزهای شلمچه، چزابه و مهران برای تردد زائران عتبات عالیات جهت 
شرکت در مراسم تاسوعا و عاشورای حسینی باز خواهد بود. مدیرکل امورمرزی وزارت کشور 
با بیان اینکه داشتن گذرنامه و ویزا برای تمامی زائران الزامی است، گفت: افراد قبل از حرکت 
به سمت مرزهای زمینی با مراجعه به سفارتخانه و کنسولگری عراق نسبت به تهیه ویزا اقدام 
کنند. آقابابایی تاکید کرد: افراد به هیچ وجه بدون گذرنامه و ویزا به مرزهای زمینی مراجعه 

نکنند چرا که صدور ویزا در مرزها را نخواهیم داشت.

عدم اطلاق نام »شهید« به جانباختگان فاجعه منا
گفته می شود: رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه جان باختگان فاجعه منا با 
اجازه رهبر معظم انقلاب اسلامی در گلزارهای شهدا به خاک سپرده شدند، گفت: نام "شهید" 
به این جانباختگان اطلاق نمی  شود. حجت الاسلام و المسلمین سیدمحمدعلی شهیدی 
محلاتی رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در گفت و گو با دفاع پرس در پاسخ به این سوال 
مبنی بر اینکه آیا جانباختگان فاجعه منا شهید محسوب می شوند، گفت: مقام معظم رهبری 
فرمودند که این ها را در گلزارهای شهدا دفن شوند و ایشان اجازه دفن دادند. وی اضافه کرد: لذا 

بدون اطلاق نام شهید به این جان باختگان در گلزارهای شهدا دفن شدند.

 واگذاری لوکیشن»مختارنامه« به کشاورزان احمدآباد
گفته می شود: محمود فلاح تهیه کننده »مختارنامه« در گفت وگو با میزان گفت: 
لوکیشن سریال »مختارنامه« طبق آخرین صورت جلسه حقوقی که در سازمان صدا و سیما 
صورت گرفت به مالکان آن در احمد آباد مستوفی تحویل داده شد. وی افزود: من دورادور از 
وضعیت لوکیشن مختارنامه با خبر هستم و می دانم که اماکنی همچون خانه مختار، خانه 
کولی و خانه عمر سعد به دلیل گذر زمان از بین رفته اند اما مسجد کوفه و کعبه با انجام یک 

مرمت کوچک دوباره قابل استفاده هستند.

نامحرمانه

نکته

 در نخستین نشست هم اندیشی فعالان اقتصاد دانش بنیان

روحانی:فرهنگ انقلاب به معنای درشت گویی و شعار نیست

محمدرضا اسماعیلی مقدم نماینده اسبق قم در مجلس در گفت وگو با »ایمان«:

می گویند شما قمی ها پدر ما را درآورده اید!

نماینده اسبق قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در مقوله 
مهاجرت مسائل مشترکی نهفته است که به من اجازه می دهد تا 
درباره این پدیده در جهان، ایران و قم ارتباطی ببینم و اندکی به 

معضلات آن بپردازم.
محمدرضا اسماعیلی مقدم در گفت وگو با »ایمان« اظهار داشت: 
من در دهکده جهانی یك عضو از خانواده بشریت هستم، کشور 
عزیزم ایران را دوست دارم و به عنوان یك شهروند قمی می خواهم 
حداکثر سعی خود را برای ایفای مسئولیت در سه گانه فوق به کار 

ببندم.
وی با اشاره به اینکه بحران مهاجرت در جهان امروز تبدیل به یك 
تب فراگیر شده، افزود: می گویند کشورهای قدرتمند، به بهانه ایجاد 
تمدن، تجدد، عمران، پیشرفت، دموکراسی، حقوق انسان های فقیر 
و کم فرهنگ تحت استعمار و استثمار خود را تضییع نموده و منابع 
مادی آن ها را به یغما برده و فرهنگ آن ها را مضمحل می کنند و با 
انتقال سرمایه های مردم عقب مانده یا عقب نگه داشته شده، موجبات 

رفاه و آسایش خویش را فراهم می آورند.
وی افزود: فرض کنیم بخشی از غربی های بدخیم به این طریق 
اموال مردم جهان سوم را غارت و فرهنگ و اخلاق آن ها را معدوم 
کرده اند، حتی به قیمت ایجاد جنگ و جلوگیری از رشد فهم آن ها 
و ترفندهای عدیده دیگر، نخستین مطلبی که به ذهن می رسد 
قضاوت درباره عده ای از همین مردم کشورهای استثمارشده است.

وی تصریح کرد: آن ها که با گول زدن مردم یا به جهت دز 
کافی تکیه بر خویشتن خویش که در کشور خود در مصدری از 
قدرت جای گیرند با سوءاستفاده و رانت خواری، رانت مستقیم نفتی 
یا تخریب طبیعت، جنگل، منابع آب، زمین، مغزهای انسانی و حتی 
فرهنگ و دین و اخلاقیات جامعه به ثروت کلان رسیده اند و سطح 

زندگی خود را ارتقاء داده اند.

کدام خیابان، کدام هوا، کدام جنگل و فضای سبز؟
اسماعیلی مقدم تصریح کرد: این افراد نه تنها از امکانات همه جانبه 
فوق العاده در داخل کشور برخوردارند بلکه با انتقال ثروت به زندگی 
مطلوب مشغولند، البته با توجیهات متعدد و بی حس کردن وجدان 
درد برآمده از هزاران درد بی درمان که در طول تاریخ بر این ملت 

تحمیل کرده اند، آن وقت شما چه قضاوتی در این مورد دارید؟
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: سؤال مهم این است که 
این عقرب های داخلی پس از ثروت اندوزی ها چه می خواهند بکنند، 
با ثروت های کلان؟ می خواهند با ثروت حاصل از رنج های مردم 
خویش خوش بگذرانند؟ با کدام خیابان، کدام هوا، کدام جنگل و 
فضای سبز؟ آیا در میان آهنستان های آسمان خراش بوی زندگی را 
با همپالگی های خود حس می کنند، یا می خواهند بروند در سایه 
خوش بگذرانند. وی در ادامه سخنان خود به انفجار مهاجران اشاره 
کرد و گفت: انفجار مهاجران همان فوران آتشفشان انسان هایی است 

که حقوقشان در کشور خود استیفا نشده است.
وی گفت: این افراد برای مهاجرت به سرزمین های دیگر نه 
مرز، نه دیوار، نه اختلاف فرهنگی، نه سیم خاردار، نه آب وحشی 
اقیانوس، نه مسیرهای ماراتنی و... نمی شناسند، هیچ یک از این موانع 
نمی تواند جلو مهاجرت این مردم را به کشورهای دیگر بگیرد، این 
افراد شاید سهمی از حق خویش را در آنجا می جویند. اسماعیلی 
مقدم افزود: موضوع نگران کننده به غیراز مهاجرت مباحث داخل 
کشورهای فقیر است، انفجارهای بخش فقیرتر و زخم خورده تر که 

صبرشان لبریز شده و به دنبال گرفتن حق خویش هستند.

جلوی تبادل اطلاعات در دهکده جهانی را نمی شود گرفت
نماینده اسبق قم در مجلس در ادامه با بررسی موضوع مهاجرت 

از دیدگاه زیست محیطی خاطرنشان کرد: استعمار صنعتی با محور 
تولید از جانب کشورهای بزرگ در کشورهای عقب مانده با مدیریت 
مواد و منابع زمینی آن ها و به کار بردن نیروی انسانی ارزان، موقعیت 
جغرافیایی مناسب و بازار در دسترس و سایر عوامل، نتیجه اش 
تحصیل ثروت فراوان برای کشورهای پیشرفته شد و آلودگی هوا، 
تخریب محیط زیست، از بین رفتن منابع به واسطه عدم استفاده 

بهینه، بحران آب و... برای کشورهای تحت سلطه به یادگار ماند.
وی در ادامه گفت وگو با »ایمان« ادامه داد: اما آن ها نمی دانستند 
این دهکده جهانی  همان طور که جلوی تبادل اطلاعات را در 
سرزمین های  سر  بالای  فقط  هم  ازن  لایه  گرفت،  نمی شود، 
عقب افتاده، سوراخ نمی شود بلکه هوای آلوده و گازهای گلخانه ای 
هم مثل فرهنگ ها و از همه مهم تر مثل آدم ها مهاجرت می کنند 
با این تفاوت که جلوی مهاجرت و اثرات مخرب آن ها را به هیچ وجه 

نمی توان گرفت و این بلا سیطره جهانی خواهد یافت.

کاش درد همه درد همه می بود!
اسماعیلی مقدم بیان داشت: آیا ممکن است اثرات مخرب و ضرر 
افزایش گرمای زمین، تخریب طبیعت جهانی، آب شدن یخ های 
قطب ها در روزهای آینده از فواید به دست آمده از استثمار بخشی 
از مردم جهان برای استعمارگران بیشتر باشد، پس کاش همه بشر 
برای همه بشر کرامت قائل بود و درد همه درد همه می بود و همه با 

رفاه همه خوش می بودند.
وی گفت: مبادا مردم عوام نگه داشته شده و فقرزده بیدار شوند و 

آن وقت حق خویش را آن طرف دیوار بجویند.
اسماعیلی مقدم اضافه کرد: اولاً امام علی )ع( فرمود سطح زندگی 
مسئولان باید در حد زندگی اقشار پایین و رعایای جامعه باشد ثانیاً 
فرمودند هر جا کاخی ساختند چاله و کوهی ایجاد کردند؛ مواظب 
باشید در چاه افتاده ها آن قدر فقر و سختی و فشارهای روحی نبینند 

که تصمیم بگیرند به جای ناله حق خویش را مطالبه کنند.
نماینده اسبق قم در ادامه سخنان خود به موضوع مهاجرت در 
قم اشاره کرد و گفت: بنده سال ها از ابتدای انقلاب در سخنرانی ها 
و مقالات و دوره ششم مجلس شورای اسلامی تمام تلاش خود 
را برای بهبود وضعیت مهاجرت در قم انجام دادم، اما متأسفانه به 
دلایل عدیده اراده ای برای بهسازی و قانونمند کردن مهاجرت در 
قم و جلوگیری از بحران های پیش رو در همه ابعاد وجود نداشت 

و امروز هم ندارد.
اسماعیلی مقدم افزود: قبل از انقلاب به ما قمی ها می چسباندند 
که واردات ما مرده است و پیرهای لب سفر به آن دیار که جهت 
بخشش کلیه گناهان طول زندگی خود به قم آمده تا در دم آخر 
عمر از یکی از درهای منصوب در شهر ما به بهشت بروند، اکنون 
واردات ما فوج فوج کسانی هستند که برای ساخت وساز یا تصدی 
مسئولیت های شهری و استانی می آیند و حتی آبدارچی را هم با 

خود می آورند.
مهاجرش  دارید که  را سراغ  دنیا شهری  وی گفت: کجای 
فرهنگ، سرمایه، مدرك، پست و مقام، فرصت شغلی، وام بانکی و 

موقعیت اجتماعی شهروندانش را تأمین نکند.

می گویند شما قمی ها پدر ما را درآورده اید؟  
کدام یک از ما قمی ها؟!

وی با تأکید بر اینکه اول انقلاب مهم ترین صادرات ما انسان های 
وارسته و مدیران مکتبی و متخصص و لایق بود؛ بیان داشت: اما 
امروز وارد کننده مدیرانی هستیم که از کمترین استانداردهای 
مدیریتی آن هم در شان این شهر برخوردار نیستند، بسیاری که در 
همه ابعاد لاغرند وارد و در همه ابعاد فربه خارج می شوند، کسانی که 

با کسب امکانات مردم قم با سرمایه های اندوخته می روند.
اسماعیلی مقدم در بخش دیگر گفت وگوی خود با »ایمان« 
تصریح کرد: غمناك تر اینکه هر کس ما را می بیند می گوید شما 
قمی ها پدر ما را درآورده اید؟ راستی کدام یک از ما قمی ها؟! چند 
نفر از کسانی که در قم منشأ تأثیر کلان در امور قم هستند در پس 

نامشان قمی است و منتسب به یك شهر یا استان دیگر نیستند؟!
وی با تأکید بر اینکه من روحیه ناسیونالیستی ندارم، افزود: اما 
نمی توانم بپذیرم که در اینترناسیونالیسم دینی که حامی این نوع از 
مهاجران است آن ها را از صاحب خانه در همه موارد بالاتر بنشانند و 
در کوچك ترین موضوع شهری تصمیم گیر باشند و ما تنها نظاره گر 
باشیم. نفس خفه کن  تر آنکه این عوامل که در تغییر رنگ استادند 
با بررسی دقیق معلوم می شود از متوسط مدیران قمی ضعیف تر 

هستند.
اسماعیلی مقدم اضافه کرد: مقصر کیست؟ آیا یك بخش از 
قدرت پنهان در قم نیست که غریبه را بر فرزند صادق و رك گو و 
بسیار شایسته تر قمی ترجیح می دهند، فقط به خاطر اینکه این ها 

بله قربان گوهایی هستند که منفذهای ورود را خوب می شناسند.

دهه هفتاد فریاد زدیم، باغ های داخل شهر را رها کنید
وی با اشاره به اینکه در این شهر در دوره های مسئولیت های 
رنگارنگ، بخش عمده بلکه مهم ترین بخش از امور عمومی و مردمی 
شهر واگذار شد، گفت: ساخت وسازهای بی رویه، انتخاب مسئولان با 
معیارهای خاص و نه ملاك های کارشناسانه، قدرت سه گانه ارتباط، 
کارگزار سرمایه دار با حمایت پناه دهندگان، عملکرد این شرکت 
سهامی با آرم های خیرخواهانه آن چنان بلایی را بر سر شهر قم آورده 

که بعید می دانم صدایش را روز واقعه جایی آماده شنیدن باشد.
وی افزود: دهه هفتاد با هر صدایی که امکان داشت فریاد زدیم، 
این باغ های داخل شهر را رها کنید تا در مرکز شهر یك ریه برای 
نفس کشیدن مردم باشد. برای افرادی که از سفر خارج و شمال و 
باغ در ییلاقات یا حتی دو اصله درخت در خانه خود محرومند، مردم 
خسته از کارها و فشارهای جسمی، روحی و روانی حاصل از شلوغی 
شهر، لحظاتی در آن به تمدید اعصاب بپردازند و مرهمی حتی 
موقت بر روان پیرمرد و پیرزن و محلی برای حرکت آزاد بچه های 
مظلوم باشد، گوش ها نشنید و چون گوشت قربانی قطعه قطعه 

شدند.
وی ادامه داد: با وام های رانتی خصوصاً در دولت های نهم و 
دهم باغ ها، زمین های کشاورزی، چراگاه گوسفندان، اراضی بایر و 
دایر به سرعت برق خرد شد و تبدیل به قوطی های شانسی برای 
ثروتمندان، دلال ها و حامیانشان گشت و دردهای بی درمانش 
قسمت نسل امروز و فردای قم، بعضی جاها حداقل استانداردهای 

شهرسازی رعایت نشد.

 وام های کلان را چه کسانی گرفته اند؟
اسماعیلی مقدم گسترش بی رویه قم در این ده سال اخیر را 
انفجاری دانست و گفت: دو سؤال مهم پیش می آید اول اینکه 
چه کسی مسئول است؟ و دوم اینکه صاحب شهر کیست؟ چرا 
وقتی یك عنصر سیاسی یا فرهنگی یك جمله برخلاف میل، منویات 
و منافعتان می گوید همه کائنات به هم می خورد؟ اگر یك پست 
کلیدی به یك آدم ولو شایسته اما غیر وابسته به هسته قدرت داده 
شود، هیاهو برپا می شود اما این همه معضل در سطح شهر حس 

مدیری را برنمی انگیزد؟
وی تصریح کرد: مطمئناً نمی شود پذیرفت که آن ها از چیزی 
آنگاه دچار نقض غرض در تخصیص جایگاه ها  زیرا  می ترسند 
شده ایم. وی ادامه داد: این ها، سرمایه های حاصل از تخریب شهر را 
به کجا می برند؟ وام های کلان را چه کسانی گرفته اند؟ آیا فقط به 
همین اندازه که یك ظاهر مذهبی به خود و کارشان بدهند کفایت 
می کند؟ اسماعیلی مقدم گفت: آیا حداقل یك مدیر ارشد نباید اتاق 
فکری با عالمان و کارشناسان سالم و آگاه داشته باشد که مسائل 
کلانشان را کشف کند که وقتی مدعی زدن حرف آخر شد، مردم با 

باورشان رهروی کنند و به ساحل عافیت برسند.
وی با طرح این سؤال که آن چیزی که قم را قم کرده بود 
چه مؤلفه هایی بود؟ افزود: آیا فرهنگ اصیل خانواده های مردم قم 
نبود؟ اکنون برای حفظ گوشه هایی از آن فرهنگ با سختی ها در 
تلاش و کمترین توفیق در عمل در پیش روست. تناسب که بلدید، 
این گونه جلو برود از قم چه باقی می ماند؟ صدها هزار آلونك که سود 
ساخت هیکل بی قواره اش را دلال ها برده اند و جسد مزاحمش برای 
قم مانده، بسیار ساختمان هایی در کشورهای اروپایی وجود دارند که 
بیش از سیصد سال است اسکلت ساختمان و ساختار خیابان آن ها 
به هم نخورده فقط دکوراسیون یا تغییرات جزئی در داخلش صورت 

گرفته، لااقل در بخش تهاجم فرهنگی بهانه بدهکاری ما نشده!

 نمی خواهند مهاجرت در قم قانونمند شود                 دهه هفتاد فریاد زدیم، باغ های داخل قم را رها کنید                  مؤلفه هایی که قم را قم کرده بود چیست؟
 این گونه جلو برویم از قم چه می ماند؟       کدام خیابان، کدام باغ، کدام فضای سبز؟          کاش درد همه درد همه بود!
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خردمند نباید كه جز در طلب 
سه چیز باشد: ترمیم معاش و گامى به 

سوى معاد و لذّتى حلال.
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